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m Generalitat de Catalunya 
1111 Departament de Comen;:, 

Consum i Turisme 

R A N 

JJ FEDERACIÓ 
D'ENTITATS EXCURSIONISTES 
DE CATALUNYA 

Comtte Catala de Senders 
de 

Gran Recorregut 

PARLA EL DIRECTOR 

RESUM D'OBRES, PROJECTES 1 ACTUACIONS MUNICIPALS 

Obres Conveni INEM: Després de la Pla~a de S. Joan del Pas, s'ha fet una obra important a les Esco
tes, i ara comen~a la de l'enllumenat públic. 

Repetidor Televisió: Esta fent-se una nova «caseta» i muntant-se els aparells. Un cop acabat, millo
rara la visió del 1 er i 2°n canals a Ulldecona i La Sénia. 

Renovació xarxa aigua: Finalitzada la 4ª fase, s'inicia la 5ª i última, ambla qua! cosa quedara acabada 
la renovació de tot el nucli d'Ulldecona. 

Restauració edifici Ajuntament: Sembla que -finalment- la Generalitat iniciara les obres aviat. 
Restauració Teatre Municipal: S'esta esperant el resultat de la revisió del Projecte feta pels tecnics 

de la Generalitat. 

Restauració Castel! d'Ulldecona: En marxa ja la creació d'una Escola-Taller amb l'INEM, s'esta 
esperant la resposta de la Diputació a la petició de redacció del Projecte de restauració del Castel!. 

Carreteres: La Diputació ha tornat ja el tram de l'antiga carretera d 'Alcanar, i la Generalitat fara el 
mateix amb la de Vinaros. També la Generalitat fara -sembla- un estudi informatiu d'un possible des
viament de la carretera perfora del case urba. 

Doble via RENFE: Darreres notícies parlen de l'inici d'obres a primers d'any . 
Camins municipals: Ambla renúncia de la Cambra Agraria a la conservació de camins i després de 

dos anys de no cobrar la Taxa, I' Ajuntament ha aprovat una Ordenan~a de camins a cobrar l'any vinent 
i comen~a a arranjar-ne alguns. 

Pavimentació carrers: Es treballa en Comissions de vei'ns, per a la pavimentació de nous carrers a 
Ulldecona i Barris. 1 s'esta estudiant la possibilitat de reparació del paviment als carrers pitjors. 

Telefon als Barris i Ulldecona: Instal·lats ja els telefons a S. Joan del Pas i Ventalles, i ampliats a 
Vlldecona encara en falten més. Es preveuren dones ampliacions pera l'any vinent a Ulldecona, Valen
tins i Castel!. 

Pla de Sanejament: Ha comen~at a aplicar-se aquest any a la nostra zona, cobrant-se ja el recarrec 
corresponent al rebut de l'aigua. A canvi, la Junta assumeix la responsabilitat, les despeses i els préstecs. 
Esta, a més a més , r:edactant-se un Projecte de Depuradors que es fara a continuació. 

Pavelló cobert d'usos múltiples: Comprats els terrenys al costat del Poliesportiu , s'esta treballant 
-acords, gestions, etc.- per tal que pugui estar feta la l3 fase pera les «Quinquennals». 

Centre Salut coma Area Basica de Salut: Aviat sembla que el Centre de Salutes convertira en 
Area Basica de Salut, incrementant notoriament el seu personal i millorant l'atenció' als ciutadans. «td
quem fusta». 

Cursos INEM: 1988-1989. En marxa ja enguany 7 Cursos que permetran la formació de 105 perso
nes, s'han demanat pera l'any vinent 10 cursos introduint coma novetats el de Treballadores familiars 
i Angles . 

Abocador d'escombreries: Amb subvenció de la Generalitat es fara un «abocador controlat» que 
permetra solucionar els problemes actuals. 

Adquisició Ordinador: Complerts tots els acords i tramits Iegals, s'ha procedit a l'adquisició de l'Or
dinador que permetra avan~ar en el procés de mecanització de I' Ajuntament pera un millor servei als 
ciutadans. 

Subvencions Diputació: Aprovades subvencions pera camins, monuments i Ermita, falta encara 
resposta a les peticions de tipus sanitari. 

Calefacció Biblioteca-Casa Cuttura: L' Ajuntament ha fet oferta a la Diputació de fer-se carrec de 
la llum de tot l'edifici , a canvi de que la Diputació es faci carrec de la calefacció. S'espera la resposta per 
poder fer el trasllat al nou local. 

Pressupostos 1988-1989: Revisades les Ordenances fiscals, presos acords d 'operacions financeres 
i conegudes informacions basiques (transferencies de l'Estat i d'altres) es comen~a a preparar els ante
cedents del nou Pressupost. 

Festes, activitats culturals: Passades les Festes Majors, les de St. Lluc i ara les Jornades de Teatre, 
es preparen ja els actes de Nadal-Reis i, tot seguit, els Carnavals d'Ulldecona 89. 

Quinquennals 89: Tothom esta conven~ut i treballant-fins i tot- pera que surtin millor que mai. Els 
Barris, per primer cop, han decidit sumar-se a les Quinquennals. El poble, organitzat per carrers, ja es 
prepara. L'Ajuntament també ho fa pera respondre al que la gent espera. Seguirem parlant ... 

JAUME ANTICH BALADA 

P.D. Rumors: Hi ha qui em voldria paríamentari europeu ... Temps enrera, em feien Governador ... 
M'estimen molt ... Pero jo estimo més el m~u poble. Tranquils. 
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Pregó de la Festa Major d'Olldecona, per 
l'Excm. Alcalde de Barcelona, Sr. Pasqual Maragall 

U.lustres autoritats, reina de la festa i pub illes, 
vei"nes i vei"ns d'Ulldecona i deis barris de Valen
tins , El Castell, Sant Joan del Pas i Ventalles. 

M'heu fet )'hono r d'encarregar-me la lectura del 
pregó de la vostra festa majar. 

Us asseguro que )'alcalde de Barcelona se sent 
molt complagut fent aquest pregó, molt complagut 
de poder-se d irigir a les vei·nes i vei"ns d'una altra 
vila de Catalunya i també molt complagut de tor
nar a ser a Ulldecona. 

Avui a Catalunya les ciutats i viles , siguin grans 
o petites , formen part d'un sistema que les relacio
na i entrella9a. 

Podem anar per tota Catalunya, de mar a mun
tanya i de riu a riu, passant d'una ciutat a una al
tra. I Ulldecona sera !'última o la primera que tro
barem, segons per quin cantó del país comencem 
el recorregut. 

Allo que fa q ue el nostre país sigui dens , divers 
i, alhora, travat és precisament aquesta xarxa de 
ciutats i viles. 

Si les co mparem, les ciutats de Catalunya són 
dife rents, més enlla de !'estricta grandaria. Cada 
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ciutat té alguna cosa especial ·que la seva gent sent 
coma propia: una tradició , un monument, un mer
cat, una rambla, un castell , una festa majar. .. 

I, a vegades, la mateixa grandaria és un factor 
equívoc. Vegeu sinó, Ulldecona és més gran 
(12.000 Hes.) que Barcelo na (9.700 Hes.). 

1 tanmateix les ciutats i viles tenen també molt 
en comú. Comparteixe n sobretot e l fenome n urba, 
que significa apretada convivencia generadora de 
cultura , de co nflicte i de canvi. Tenen en comú els 
problemes i els avantatges de vi ure plegats en 
aquest espai que anomenem ciutat. 

Moltes de les ciutats i viles de Catalunya vénen 
de lluny. Tenen un orígen secular, com és ara el 
vostre cas. Fa segles que Ulld econa existeix, i de la 
llarga historia d'Ulldecona en parla el castell, que 
l'aj untament ha sabut recuperar per "salvar les se
ves arrels", com diu el vostre alcalde. 

Les ciutats tenen la seva identitat. S'identifi
quen sobretot per la seva gent , perles coses que la 
gent que hi ha viscut ha anat fent al llarg del temps 
i ha deixat com a patrimoni. 

Així vosaltres teniu el castell , la casa de la co
manda, l'església de Sant Lluc, les cases deis carrers 
deis Sants Mart irs i de la Puríssima. 

Aquests i altres monuments són la memoria de 
la gent d'Ulldecona gravada en Ja pedra, en la pe
dra magnífica d'Ulldecona, que, us ho he de dir, 
ens uneix a Barcelona i a Ulldecona. 

Potser alguns de vosaltres no ho sabeu i segur 
que molts barcelonins tampoc no ho saben, pero 
un deis ed ificis més representatius de Barcelona, 
la pedrera de Gaudí, al Passeig de Gracia, al cor de 
l'eixample, esta construi't amb pedra d'Ulldecona. 

Vegeu amb aixo un exemple del molt que Bar
celona deu a les altres ciutats i viles de Catalunya, 
i que Barcelona vol tornar amb escreix fent per Ca
talunya de capital de tot el país. 

Com vaig escriure el l O de mar9 de 1984 en el 
llibre de visitants de l'ajuntament d'Ulldecona, 
"Barcelona vol representar tates les ciutats i pobles 
de Catalunya i vol fer-ho des de la solidaritat, él 
coneixement i el respecte" . 

Escolteu, teniu, com deia, moltes coses per 
sentir-vos orgullosos , pero n'hi ha una que us ho
nora especialment , i es haver volgut definir-vos 
com vila cultural. 

I avui us podeu, a més, sentir orgullosos de la 
vostra Reina de la Festa Majar i de les Pubilles. 
Heu fet una bona elecció. Us ho ben asseguro! 

No us vull entretenir més. És tard i la festa es
pera. Gaudiu-la. 

Visea Ulldecona, Visea Catalunya! 
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Paraules de /'Alcalde d'Ulldecona, Ja nit del pregó 

Reina i Pubilles de la Festa Major d'Ulldecona, 
1988. 

Excm. senyor Pasqual Maragall i Mira, Prego
ner de la nostra Festa Major i esposa, senyora 
Diana Garrigo~a. 
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Autoritats que ens acompanyeu aquesta nit, 
Director general del Jocs i Espectacles de Ja 
Generalitat , Coronel de Ja Base Aerea de Reus, 
Vice-president de la Diputació de Tarragona , 
Autoritats de Ja Vila, Alcaldes deis nostres 
Barris, Responsables de les Entitats locals. 

Estimades i estimats tots: ulldeconencs i visi
tants que aquesta nit ens acompanyeu. 

Comencra la Festa Major d'Ulldecona 1988. De 
fet, durant tot el dia d'avui hi han hagut ja tre
balls preparatius i l'i nici d'algun deis actes espor
tius i culturals que s'han d'anar desenvolupant 
durant la Festa: competicions, exposicions ... , 
pero és ara amb el Pregó quan, de fet, comencra 
oficialment la nostra Festa Major. 

Els nostres Il·lustres visitants han pogut ja 
veure i viure alguns deis trets fonamentals de la 
nostra Festa: la participació popular i el treball en 
comú. També hem gaudit ja de la seva companyia 
en algun deis actes que avui han tingut lloc, pero 
ara, estic segur que tots gaudirem amb el Pregó 
d'aquesta nit. 

Pasqual Maragall i Mira, Alcalde de Barcelo
na, nascut a Barcelona fa 47 anys, va accedir a 
!'Alcaldía del Cap i Casal de Catalunya el desem
bre del 82, substituint a !'Alcalde fins aleshores 
Narcís Serra, antecessor seu i actual Ministre de 
Defensa. 

Pasqual Maragall, economista i advocat, va 
ampliar estudis a New York i fou professor de la 
Universitat de Baltimore. Funcionari municipal i 
professor, també, de la Universitat Autonoma, 
fou elegit Regidor i nomenat Primer Tinent d' Al
calde a les primeres eleccions municipals demo
cratiques, a J'abril del 79. 

Durant el seu mandat, ha tingut com a eixos 
basics la descentralització municipal i el desenvo
lupament economic de la ciutat. Va impulsar Ja 
candidatura olímpica creant les bases economi
ques i estructurals per portar-la a terme, així com 
una gran campanya de promoció internacional de 
la Ciutat de Barcelona. 

A l'octubre del 86 va obtenir l'encarrec de l'or
ganització deis JJ.00. de 1992. En arribar a la 
Ciutat, Maragall va dir , davant cent mil persones, 
«Hem guanyat». El que és bo pe'r a Barcelona , és 
bo pera Catalunya. El que és bo pera Catalunya, 
és bo per a tota Espanya. Gracies». Aquestes 
eren les parauies de Pasqual Maragall. 

Pasqual Maragall, fill de Jordi Maragall i nét 
del Joan Maragall (el de , entre altres poesia 
«L'Oda a Espanya»), també és home de lletres. 

Per aixo, Pasqual Maragall i Mira, el nostre 
Pregoner d'enguany, té la paraula. 

-
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FLOTACIÓ • LLIT D'AIGUA 

El pes esta distribu"it uniformement 
sobre tola la superficie 

¡DORMI 
MILLOR! 

a sobre un llit d'aigua 

11 SOMNI 11 

RESISTENT • MATALAS DE 
MOLLES 

El pes es concentra damunt de tres 
o quatre punts de pressió solament 

¡PERQUE DEURIA VOSTE DORMIR A SOBRE UN LLIT D'AIGUA! 
Milers de persones s'han passat als LLITS D'AIGUA i han experimentat un gran sonfort i benestar, contrariament a lo 
que ocórre amb els llits convencionals, els quals provoquen PUNTS DE PRESSIO en les arees de més cocentració de 
pes. ELS LLITS D'AIGUA S'AJUSTEN perfectament al pes i formes del seu cos, possibilitant un suport l!niforme. 
ELS LLITS D'AIGUA EST AN CLIMATITZATS, lo qual li permet descansar amb una TEMPERATURA OPTIMA 
regulada al seu gust. 

Com a resultat, voste experimentara milloria en la ,CIRCULACIÓ DE LA SANG i rarament gesticulara o girara, 
permetent-li una bona nit de repos. ES DESPERTARA FRESC, ben descansat, lo que fara que fins i tot necessiti menys 
hores de dprmir. A més a més, es beneficiara d'unes qualitats terapeutiques excepcionals. LI GARANTITZEM QUE 
DORMIRA MILLOR. 

Major, 124 s 
43550 ULLDECONA 
(TARRAGONA) . 

TELEX: 
FAX:720897 

DISTRIBUIDOR AUTORITZAT 
DE 

o M N 
LLITS D'AIGUA 

') 

1 TRUOUINS 
i l'informarem deis 

beneficis terapéutics 
deis llits d'aigua 

TEL. 72 0439 

PHILIPS INFORMATiCA Y COMUNICACIONES, S.A. 
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Major, 124 
Teléfon (977) 72 04 39 
43550 ULLDECONA 
(Tarragona) 

VENDA i PROGRAMACIÓ D'ORDINADORS 
TELEX 
TELEFAX 
SISTEMES DE DICTAT, etc. 

PHILIPS 

C>BSERVATC>RI 

« ... Unes bosses de pl3stic negre ... » 
.com t?ts els migdies a les 3 i cinc de la tarda el sol em caía al ·c·ap i me l'escalfava, per aixó jo cercava tota ombra, 

ba1x baleo o darrera els cotxes grans, que hi ha amb abundancia , per sort , al tomar del "Poli" a casa meua. 

. El Passeig, i j~ apoca poc; i en arribar al can ton et de "ca Domant" com si estigués plovent: corrent , corrent, pre
ma aquell bany d ombra, tan, tan reconfortant cada dia. 

Carrer Migdia, i creuo, i m'introdueixo en el meu preferit: el carreronet que va del carrer Migdia a Ja Murada de 
Baix - carrer Rocafort - . 

El b.enestar del moment em va deixar_, ara, pensar en allo que de matí sois havia vist sen se preguntar-me'n Ja cau
sa, ~ero, no obstant , conservant-ne la sorpresa en el record: unes bosses de plastic negre que ocultaven alguna co
sa drntre. I aquesta cosa estava penjada a la paret , justament al cantonet de la Murada de Baix. 

I les mateixes bosses als següents cantons que anava trobant tal com pujava jo cap a casa. Li vaig comentar a la 
meua amiga Teresa, i vam fer una mica de broma sobre el misteri. Baix els efectes de Ja gana i del sol tot es torna, o 
pot tomar-se, una poca-soltada. 

La reacció de sospita i sorpresa general, pel que havia parlat fins llavors es mantenía viva, perque el misteri de les 
bosses negres seguia provocant al personal. Pero en tornar a les 3 i cinc de la piscina tot es va desvelar: eren noves se
nyals de trille. 

Havia estat la incontrolada curiositat d 'algú, o havien estat els mateixos· plastificadors deis objectes , els qui havien 
pujat un pam suficient el teló del que ha estat un espectacle al poble durant uns quants , bastants, dies , si és que en
cara no ho és, i aixó no ho sé , perq ue ja no hi sóc. 

. No parlo malament al considerar el tema deis senyals un espectacle, degut a que tot fet que provoqui reaccions 
d1ferents davant d 'un grup a qui se Ji proposa des de fora , oferit arriscadament, és pera mi aixó: un espectacle, del 
que n'he estat jo participant i espectadora, a la vegada. I perqué he estat espectadora per aixo estic escrivint sobre 
el que tanta gracia m'ha fet des del principi. 

Realment el tema deis senyals ha estat de tot: tema de discussió a cafes i coUes: partidaris i no-partidaris causa 
d'irritació deis conductors dintre deis cotxes que veien en el poble un laberint angoixant , organitzada Ja cirdulació 
pe_r un~s normes.que feien difícil l'accés al cafe de la cantonada; el patiment de )'amo del cafe de la cantonada que 
veia mmvar la clientela de is qui sacrifiquen J'assiduitat al negar-se a anar a peu ; l'alegria en els fabricant de senyals ; 
la xalera deis qui practiquen els arts marcíais amb ells , o en fan pilotes ; o bé la confraternitat d 'aquells esperits que 
gaudeixen de viure dintre del bell ordre establert des de dalt. 

MONTSE BORDES 
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Petit balan~ demografic d'Cllldecona 
L'evolució demografica d'Ull

decona en els últims cent anys, 
no té gaires as pectes a remarcar, 
els canvis soferts en els efectius 
de població, no són excessiva
ment importants, encara que cal 
estudiar aquesta evolució baix 
dos punts: la variació de les xi
fres en si i el pes demografic de 
Ja nostra població en el conjunt 
comarcal. 

- Evolució deis efectius de 
població. 

Si observem el progrés de la 
carba del grafic 1, veurem coro 
Ulldecona no es traba precisa
ment en el seo millar moment 
quant a nombres d'habitants, a 
1860 comptavem amb 5.632 
habitants a la nostra vila, mentre 
que l'últim padró efectuat a 
1986 dóna un total de 5 .230 habi
tants, entre aquestes dues da
des, els efectius han conegut una 
serie d'altibaixos, les causes 
deis quals es poden arribar a 
coni!ixer, estant molt en relació 
ambla funció economica de la vi
la i la seva relació amb la resta 
de la comarca. 

Entre 1860 i 1910 la carba del 
grafic és ascendent, hi ha una 
etapa de creixement important, 
de manera que en aquests SO 
anys es dóna un increment abso
lut de 1.379 habitants, quasi 
un 25% respecte a 1860, la causa 
fonamental d'aquest ascens és 
!'apogeo economic d'Ulldecona; 
amb el segon terme municipal 
més gran en extensió de la co
marca, la vila basava la seva eco
nomia en l'explotació de les ter
res de seca, el vi i sobretot l'oli 
eren les seves principals produc
cions, sent a aquella epoca una 
font de riquesa important, que 
provocava un augment de la na
talitat i una atracció d'efectius 
immigrants, al qual també 
cal afegir-hi, coro succeia a la 
resta del món occidental, una re
ducció de la mortalitat per la 
millora de les condicions medi
ques i higieniques. 

Pero entre 1910 i 1920 la carba 
demografica, després d'alcan9ar 
el seu maxim punt' comen~a a 
declinar, i és que Ulldecona 
abandona el seo lloc privilegiat 
a la comarca: ]'agricultura de 
seca perd importancia davant 
una de regadiu que comen9a a 
pujar amb for9a, em refereixo so
bretot al cultiu de l'arros a la zo
na de la ribera (veure al quadre 
2 les poblacions d' Amposta i 
Ulldecona a 1910 i 1920). A par
tir d'aquí els nostres efectius de 
població comencen a minvar, so
bretot per la frenada d'immigra
ció i l 'emigració cap als llocs de 
la ribera, encara que les causes 
d'aquest canvi en la tendencia 
haurien de ser millar estudiades. 

Si a 1910 teníem 7.011 habi
tants, a 1960 en tenim tan sois 
5.186, la reducció és de 1.825 ha
bitants, un 26% de menys, aquí 
cal sumar-Ji, pero, el fet fona
mental de la Guerra Civil, que in
cidí notablement en el descens, 
no tant per les morts directes 
per causes bel.liques, coro per 
l'absencia de varons en edat 
de reproducció que es trobaven 
en combat, el qual suposa un 
descens de la natalitat, coro so
bretot per ]'epoca d'escassessa 
generada pe] conflicte bCl.lic, 
la post-guerra hi incideix molt 
directament en la baixa de natali
tat, l'emmigració cap a altres 
llocs de més apogeo economic 
també es suma a aquest fet. 

El període posterior, de 1960 
fins ara, es caracteritza per un 
manteniment, o més bé per un 
petit descens, pero continu. 
Aturada la gran baixada, entre 
1960 i 1970 hi ha un petit incre
ment de 308 habitants, és !'apo
geo deis 60 que aquí pareix re
percutir poc i és a partir deis 70 
quan es dóna aquest descens, xi
frant-se en l'últim padró la po
blació en uns 5.230 habitants en
front els 5.494 de 1970, en els 
últims deo anys hi ha hagut una 
taxa anual de reducció acumula
tiva del 0'43% cada any. 

Encara que és difícil fer previ-
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sions, pareix que en ets propers 
anys les xifres de població, es 
mantindran més o menys esta
bles, el descens en els darrers 
anys, es den sobretot a nna majar 
planificació familiar, coro suc
ceeix a la resta del món occiden
tal i coro en els paisos més capda
vanters en aquest fet la carba pot 
girar i coni!ixer lleugers, que no 
importants, augments poblacio
nals. 

- Pes demografic d'Ulldecona 
en el conjunt comarcal. 

Tanta importancia coro els 
efectius en si, té l 'estudi de la re
lació numerica d'Ulldecona amb 
la resta de la comarca. 

Fins a 1910 havíem estat la 
població amb majar nombre 
d'habitants. Així en aquest any, 
quan comptavem amb 7.011 
habitants, el més proxim a nosal
tres era Alcanar amb 5.446 habi
tants, ens enduiem el 19'6% deis 
efectius de la comarca, mentre 
que en els períodes posteriors 
aquest percentatge ha minvat 
al 11'9% a 1960 i al 10'3% a 
1986. El detriment de la impor
tancia numerica d 'Ulldecona ha 
anat en favor d' altres poblacions 
que ha vist despegar d'una ma
nera extrema els seus efectius: 
Amposta i Sant Caries de la Ra
pita, la primera ha passat de te
nir 2. 751 habitants al 1860 a te
nir-ne 15.306 al 1986 i Sant Car
ies de la Riípita ha seguit un camí 
paregut, aquests dos s'enduen 
més del 50% del total de pobla
ció comarcal. Han estat diversos 
els motius del seo despegament 
demografic, la construcció del 
pont que creua l'Ebre a princi
pis de segle, tragué de l'ailla
ment a que estaven sotmesos fins 
llavors els pobles riberencs oo
men9ant una epoca d' apogeo 
economic amb la construcció 
deis canals de reg i el cultiu mas
siu de l'arr0s i en el cas de Sant 
Caries, el turisme també ha estat 
un deis elements influents. 

Alcanar que anava per sota 
d'Ulldecona també l'ha superada 
notablement, degut al desenvo
lupament d'una agricultura de 
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Municipi 

ALCANAR 
AMPOSTA 
FREGINALS 
GALERA.LA 
GODALL 
MASOE 

BARBERANS 
MASOENVERGE 
SANT CARLES 

OE LA RAPITA 
SANTA BARBARA 
SÉNIA. LA 
ULLDECONA 

MONTSlA 

Municipi 

ALCANAR 
AMPOSTA 
FREGINALS 
GALERA. LA 
GOOALL 
MASOE 

8ARBERANS 
MASDENVERGE 
SANT CARLES 

DE LA RÁPITA 
SANTA 8ÁRBARA 
SENIA, LA 
ULLOECONA 

MONTSIÁ 

1857 

3 451 
2 816 

"' 1 048 
1.539 

1 216 
1 071 

1.963 
2 294 
2 532 
5 864 

24947 

1940 

6087 
8444 

507 
1 145 
l 468 

1 237 
828 

7 176 
4 028 
3 120 
5475 

39 515 

regadiu que Ji ha permés seguir 
endavant. 

Actualment, dones la nostra 
vila ha quedat relegada al quart 
lloc, molt prop nostre esta la 
Sénia que al contrari que a Ull
decona ha anat seguint un lent 
pero progressiu augment demo- · 
grafic, en un principi dedicada 
a !'agricultura de seca, la indús
tria del moble, mantinguda a pe
sar de la crisi deis 70, serví d'in
centiu per l'augment poblacional 
i atragué a petits ingents de po
blació immigrant. 

La resta de pobles de la comar-

1860 

3 870 
2.751 

846 
1,465 
l 774 

1 326 
1,080 

2.429 
2 385 
2.492 
5.632 

26050 

1945 

6 212 
10402 

5'8 
1 106 
1 443 

1 149 
862 

7 644 
3 966 
3 029 
5 395 

41 756 

OVADR E. ~ 

1877 

4 133 
3 669 

762 
1 412 
1.697 

1 515 
1 038 

3, 164 
2 802 
3 062 
6009 

29 263 

1950 

5 749 
11 398 

540 
1 095 
1 414 

1 143 
929 

7 960 
4 066 
3 151 
5 543 

42 988 

1887 

4 320 
3.073 

7>0 
1419 
'688 

1 683 
712 

3 132 
2 806 
3 170 
6 564 

29277 

19515 

6.764 
12.005 

527 
1 087 
1 315 

1 093 
837 

7 003 
4,096 
3_094 
5 348 

43 169 

1897 

4492 
4 075 

692 
1 463 
1 775 

1645 
764 

3.659 
2 979 
3047 
6301 

30 892 

1960 

6944 
12 507 

535 
1 029 
1 155 

1 017 
830 

7 320 
3872 
3089 
5 186 

43 484 

1900 

4 998. 
4 226 

758 
1 462 
1.884 

1.610 
759 

"º' 3 384 
3452 
6.593 

33027 

1965 

6363 
12 873 

538 
952 

'100 

955 
822 

0 532 
3576 
3631 
5 447 

44 789 

ca, que a excepció de Santa Bar
bara, no superen el miler d'ha
bitants han sofert una evolució 
destacadament descendent per 
les mateixes causes que Ullde
cona (decadencia agrícola), 
produint-se un fenomen d'emi
gració cap les poblacions més li
tarais de la comarca o cap a in
drets extra-comarcals. Només 
Masdenverge, perla seva proxi
mitat a Amposta ha mantingut 
el seo nombre d'habitants. 

Així en conjunt tenim que en 
els últims anys s'ha produit 
un fenomen de polarització co
marcal; per una banda hi ha tres 

1910 

5 446 
4.959 

78' 
1.517 
1 868 

1569 
886 

4,592 
3.809 
3.362 
7.011 

35.800 

1970 

7 070 
12 740 

529 
870 

"º 
900 
837 

8964 
3 410 
"00 
5 494 

45 854 

1920 

5.609 
8.983 

748 
1 422 
1715 

1410 
886 

5.462 
3.772 
3 305 
6 782 

40094 

1975 

8241 
13503 •6• 

822 
882 

833 

'" 
9671 
3380 
4 416 
5.459 

48 516 

'930 

6 131 
8 174 

660 
1 263 
1 731 

1 334 
929 

6.039 
4056 
3295 
6027 

39639 

1981 

7973 
14 499 

'" 79' 
82' 

775 
846 

9960 
3263 
4 638 
5 272 

49 255 

graos poblacions més litarais, 
Amposta, Sant Caries i Alcanar 
(i Masdenverge) que han aug
mentant molt i per l'altra banda 
les petites viles interiors de Go
dall, La Galera, Mas de Barbe
rans, Freginals que es veuen ca
da vegada més reduldes i a les 
que es pot afegir Santa Barbara, 
i dues viles que queden enmig 
d'aquests dos grups i que es 
mantenen, són la Sénia i Ullde
cona. La situació en els prOxims 
anys pareix seguir aquesta ma
teixa tendencia. 

CINTA VILADOT CASTELL 
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La Comissió d'Urbanisme demana ajuts 
peral Castel/ J.J. Carot 

La Comissió d'Urba
nisme de l' Ajuntament 
d'Ulldecona ha informat 
favorablement de diver
ses propostes encamina
des a la restauració del 
castell d'aquesta població. 
L'informe es va emetre en 
el decurs d'una reunió a la 
qual només van assistir els 
regidors socialistes, no 
així els de CiU i AP. 

En concret, la Comis
sió d'Urbanisme va infor
mar favorablement de la 
sol·licitud d'ajut a la 
Diputació de Tarragona 
per a la redacció del pro
jecte de restauració del 
castell i la sol· licitud a 
l'INEM de la creació 
d'una Escala-Taller al 
castell , que tindria com. ~ 
objectiu la restaurª~!9. 
d'aquest monument a 
més de la formació deis 
joves que s'hi inscriguin. 
Aquestes dues qüestions 
es propasaran al proxim 
ple de la corporació per a 
la seva conformitat , així 
com per reiterar les peti
cions d'ajuts economics a 
les institucions. 

Recentment, l' Ajunta
ment d 'Ulldecona va 
manifestar la seva preo
cupació per la manca total 
d'ajut economic per part 
de la Generalitat i la 
Diputació de Tarragona 
per a la restauració del 
castell. Aquestes dues 
institucions no han donat 
cap titpus de resposta, 
malgrat les reiterades 
peticions formulades pel 
propi Ajuntament que 
esta alarmat per l'estat 
ruinós de bona part del 
monument. 
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Aprovada . 
la compra d'un 
terrenyper 
alPavelló 
d'usos múltiples 
J.J. Carot 

La corporació munici
pal d'Ulldecona ha apro
vat la compra d'un 
terreny per destinar-lo a 
la construcció d'un pave
lló cobert d 'usos múlti
ples. L' Ajuntament 
tambe s'aprova el pro
jecte d'aquest pavelló pel 
que fa a la seva primera 
fase de construcció. 
Aquests acords es van 
adoptar amb el vot favo
rable de l'equip de 
govem, integrat pels regi
dors i alcalde del Partit 
dels Socialistes de Catalu
nya , PSC amb el vot en 
contra deis representants 
d'Alian~a Popular, AP, i 
de Convergencia i Unió, 
CiU. 

En concret, la superfí
cie de terreny adquirida 

per la corporació és de 
4.000 metres quadrats i és 
situada al costat deis 
terrenys municipals on hi 
ha el polies¡;>ortiu del 
Club Joventut. El preu 
total de la compra és de 
19.500.000 pessetes, 
quantitat que es pagara 
en quatre anualitats fins 
1992. 

El projecte del pavelló 
cobert pel que fa a la seva 
primera fase ha estat 
redactat per l'arquitecte 
municipal. 1 es preveu 
destinar-lo a usos múlti
ples: esports, revetlles, 
actes populars; etc. La 
nau coberta (en principi 
sense parts laterals) tin
dra 33 metres per 55. 1 
una alc;ada de 7 metres. El 
pressupost per a la cons
trucció d 'aquesta primera 
fase del pavelló cobert és 
de 19 milions de pessetes. 

La corporació munici
pal d'Ulldecona ha dema
nat a la Diputació de 
Tarragona la inclusió 
d'aquesta obra dins del 
Programa d'Obres deis 
Recursos compensadors 
del Canon Energetic 
1988-1991, així com el 
finan~ament maxim pos
sible. 

L'alcalde es tanca al Centre 
d' Assistencia Primaria 

La Generalitat, segons l'alcalde d'Ulldecona, 
segueix sense complir el seu compromís de 
finan~ar el funcionament del Centre d' Assisten
cia Primaria d'aquesta localitat. Per aquesta cir
cumstancia i en senyal de protesta, Jaume 
Antich i el seu conseller de Sanitat es tancaren 
ahir durant dues hores en aquestes dependen-
cies. 

Marco A. Soria 

L'alcalde d'Ulldecona , Jaume 
Antich i el conseller de Sanitat 
del seu Ajuntament, Xavier 
Blasco , es tancaren , simbolica
ment, durant dues hores al Cen
tre d ' Assistencia Primaria 
(CAP) d'aquesta població en 
senyal de protesta per la «discri
minació» que cap a aquest Cen
tre practica l'lnstitut Catala de 
la Salut (ICS), segons els res
ponsables municipals . 

Aquests tancaments podrien 
continuar produint-se en pro
xims caps de setmana, sumant
se a ells altres persones si l'ICS 
segueix sense complir l'acord de 
financ;ar el cost deis equipa
ments del centre , del seu mante
niment i del personal necessari 
en el mateix. 

El Centre d 'Assistencia Pri
maria d'Ulldecona f9u construi't 
per l'Ajuntament d 'Ulldecona. 
Deis 24 milions de pessetes que 
s'invertiren en !'obra , sis eren 
aportats per la Generalitat. Des 
del mes de setembre de 1985, 
data en que s'iniciaren les obres, 
fins ara, l'ICS ha abonat a 
l'Ajuntament d'Ulldecona la 
meitat d 'aquesta quantitat. 

Pel que respecta al finan~a
ment de l'equipament, personal 
i manteniment del centre, l'ICS, 
segons !'alcalde, «no ha pagat 

quasi res». Quasi tot el mobiliari 
del centre, on s'atenen diaria
ment una mitja de cent perso
nes , és propietat de I' Ajunta
ment. 

Les despeses de manteniment 
del centre també corren a carrec 
de l'Ajuntament. Aixo succeeix 
des del mateix dia en que fou 
obert el Centre, ara fa dos anys. 

Per que respecta al personal 
sanitari , de moment el centre 
esta atés per sis professionals de 
la med,icina, encara que el dis-

seny de l'ICS senyala la necessi
tat de quatre professionals més, 
tres administratius i quatre zela
dors. Aquestes places, segons el 
conseller de Sanitat, que a la 
vegada és un deis metges del 
centre, encara no han estat con
vocades. Com dada representa
tiva d'aquesta falta de personal, 
els metges del centre paguen de 
la seua butxaca els treballs buro
cratics que deurien fer els admi
nistratius de l'ICS, segons 
afirma el metge Xavier Blasco. 
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lniciació a la Numismatica 
El fet de fer arreplec d'objectes d'una classe 

determinada, d'un interes historie o artístic espe
cial, o simplement rars, és el que coneixem per 
CoHeccionisme. 

Una de les formes del col·leccionisme que ha 
agafat gran empenta, ha estat l'afecció a la 
Numismatica. Aquesta ciencia estudia !'origen i 
el desenvolupament de la moneda , considerant
la no pas coma simple element de canvi, sinó com 
a monumento testimoniatge historie, social, eco
nomic, i artístic. Col·leccionar monedes, ens pot 
arribar a delectar i a la vegada enriquir els nostres 
coneixements , per exemple en Historia. En efec
te, no m'equivocaria dient-vos que la historia 
d'un país o nació es podria estudiar mitjarn;:ant les 
seves monedes en el temps. 

Un altre motiu, no menys important, que ens 
podria incitar a practicar el coHeccionisme de 
monedes, esta en el factor inversió. Com podreu 
imaginar, aquest és un mercat lliure regit per 
l'oferta i la demanda. A l'anar incrementant-se el 
col·leccionisme, la quantitat de monedes oferta
des al mercat i el seu grau de conservació, fa que 
les peces que, temps enrera, localitzavem amb 
relativa abundancia, es vagin reduint, generant 
un augment del preu de les mateixes. 

. . . .. -. """"" ~. :~. ::: ··. ... ----~ :s *- - - -- .............. . ~:, ~ -- - - ...... ::::-~ _ ........... ---~ 
I ,,,,.,__..----......._, 
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Així dones, resumint, aquesta ciencia ens pot 
proveir d 'aliment pel nostre temps d'esbarjo; 
enriquir els nostres coneixements , i esperit artís
tic, així com millorar la nostra economia. Que és 
alió que ens pot donar més? ... 

Una de les epoques que solen gaudir d'un espe
cial interes per als afeccionats, és la de la instaura
ció de la pessetes coma unitat monetaria. La pe9a 
més notoria d'aquest apartat de la Numismatica 
és el duro conegut popularment com «de lama al 
cul». Qui no ha tingut mai alguna d 'aquestes 
peces a les seves mans? De segur que la vostra 
avía endeude tenir alguna d'amagada a la calai
xera, en un mocador amb quatre nusos!. .. 

L'origen d'aquests duros esta en el 30 de setem
bre de 1868, quan les tropes del General Prim i 
Serrano varen véncer a les rodalies d'Alcolea 
(Cordova), a les d'lsabel 11. Aquest fet provoca 
el destronament de la reina i la proclamació d'un 
Govern Provisional presidit pe! general Serrano i 
sostingut per Prim. Aquests, fidels al lema de «no 
més Borbons», optaren per substituir tots els sím
bols que puguessin recordar la seva presencia al 
tron, fins i tot la moneda en circulació. Així 
veiem com el 20 d'octubre de 1868, a la «Gaceta 
de Madrid», el Govern Provisional adopta un nou 
sistema monetari per tren car amb el tradicional . 

:.:.: ... 
.~ ... :--
~· ... .:· .. 
····---=-~~--= ::;,.· ~~- - -:::::: ... -~.· 
~--- ..... ~~ 

/ ,..--- ~ -- _____ ....... , 
~"'--:;..-_ -_--...;--..:-............... ...,. -

FALS 

La nova moneda rebra el nom de «Pesseta», i 
estara dividida en cent centims. Les noves mone
des estaran desposseldes de tot atribut personal, 
suprimint les efígies reials i la flor de lliri, símbol 
BorbOnic. 

Els duros de la ma-al-cul, representen a una 
matrona (Hispania) , recolzada amb el bra9 
esquerre sobre unes muntanyes (Els Pirineus) , i 
als peus s'observa el penyal de Gibraltar; porta 
corona mural i aguanta amb la ma dreta una 
~ranca d'olivera. Al damunt la paraula ESPA
NA, i baix l'any de la data principal , que fou el 
1870. Una estrella de sis puntes a ambdós costats 
conté l'any real de l'encunyació (aquesta última 
s'ha d'observar amb lupa). 

Qui conservi algun d'aquests duros de plata, ha 
d'intentar evitar el colpejar-los, dones existeix la 
mala costum de tirar-los amb for9a contra terra a 
fi de comprovar si són de plata, i aquest vici els 
deteriora for9a. Per netejar-los, simplement els 
submergireu amb aigua molt sabonosa amb unes 
gotes d'amoniac, eixugant-los després am.)J un 

drap suau. Mai heu d'utilitzar bicarbonats ni 
cotons especials, ni Aladins ni Netols, que els rat
llarien. Per a la seva conservació podeu utilitzar 
algun tipus de cera. 

Una pregunta que us podeu fer, és la de com 
distingir els duros autentics deis falsos. Dones 
com tots vosaltres sabeu, la picaresca fa que en 
circulin gran quantitat que semblin reals per la 
seva perfecció, i que en realitat són falsificacions. 
Dones, us heu de fixar en la corona del damunt de 
l'escut del revers de la moneda, i veureu que baix 
de les quatre torres hi ha dues ratlles paraHeles 
prou gruixudes; dones si aquestes dues ratlles, 
estan senceres, la moneda és autentica, i si estan 
fragmentades, el duro és fals. (Vegeu el dibuix). 

1 ja res més per avui . Espero, i en realitat 
aquest és el meu proposit, de que a algun col·lec
cionista en potencia, se li hagi despertat el «Cu
quet» de la curiositat per aquest mundillo, i 
s'apunti a aquesta «moguda», que us puc assegu
rar és del tot gratificant. 

Francesc ltarte 
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1 

Mobles ARNAU 

Servei de muntatge gratuit 
a to! Catalunya 
i Regió Valenciana 

Majar, 82 Tel. 72 03 58 

Majar. 93 Tel. 72 0 1 75 

ULLDECONA 

MANUEL MARTORELL 

Assessoria Laboral i Fiscal 
Gabinet de Graduats Socials 

• Confecció de rebuts de salaris (nomines). 
• Estudi i confecció d'Assegurances Socials. 

TRANSPORTS 

Carre r del Calvari, 48 
Telefon 72 02 52 
ULLDECONA 

J¿edclis 
C/ San/ jaume, / lelf. 72 06 OJ 
ULLDECONA (Montsia ) 

• Assessorament, formalització i enregistrament de contractes. 
• Tramitació d'Altes i Baixes, Finiments, Certificats d'Empresa. 
• Assessorament sobre prestacions de pagament delegat (l.L.T.) 
• Recursos davant organismes oficials. 
• Sol ·licitud d'apertura nous centres de treball. 
• Redacció i assessorament sobre documents en materia Socio-Laboral. 
• Trámits especials. 

.. * Jt-
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LABORATORI FOTOGRAFIC 

Avgda. Ramon Saloman. 19 
Telefon 72 03 63 - Apartat 7 

ULLDECONA 
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El Castel/, ara més a prop que mai 
La població d'Ullde

cona va aconseguir retro
bar-se amb els seus orí
gens celebrant la «l3 
Diada del Castell». 

Des que l'any 1273 es 
va concedir la segona 
carta pobla, Ulldecona es 
va traslladar des del tossal 
a la vall. El proppassat 
dimarts día 6 de setembre 
els vei:ns d'aquesta pobla
ció del Montsia van pujar 
a la muntanya per fer una 
gran festa dins el recinte 
emmurallat i sensibilitzar 
a l'opinió pública de 
l'existencia d'aquestes 
restes, que pel pas deis 
anys han anat perdent la 
seva solidesa, i que for
men part de les arrels del 
poble, símbol indiscutible 
de la seva identitat. 

El Centre Cultural i 
Recreatiu , organitzador 
de la diada, va anomenar 
Comanador de la Vila 
d'Ulldecona «la Vella», 
per un dia , Jaume Antich 
i Balada. El cerimonial va 
comern;ar amb el lliura
ment d'un bastó de 
Comanament a l'actual 
alcalde d'Ulldecona que 
pronuncia, des de dalt la 
torre quadrangular, el 
Manifest que declarava 
oberta la primera diada 
del Castell. 

Centre Cultural 
Recrea ti u-Ulldecona 

Fotos: Pedro Vázquez 
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Opinió del Grup de Dones sobre l'anomenament 
de Pubilles i Elecció de Reina de les Pestes 

Com a Grup de Dones un deis nostres objectius és aconseguir que es vegi a la dona com un és
ser huma i no com a un símbol ornamental, és per aixo que creiem necessari donar la nostra opi
nió sobre aquest tema i fer-ho de forma escrita perque d'aquesta manera les nostres consideracions 
siguen estudiades perla junta directiva de totes les entitats que hi ha a nivell local. 

Nosaltres pensem que si la funció de les pubilles és representar a una entitat, aquesta funció no 
ha de recaure de forma necessaria en una dona, ja que aixo bé podria fer-ho qualsevol persona 
que hagués destacat dins de l'entitat,ja sigue pe! seu treball, dedicació, etc. Creiem que si la fun
ció representativa recau en una dona, no és perque es considere que tingue merits propis per 
obtenir aquest privilegi, ni perqué es valoren les seves opinions o la seva condició coma persona, 
sinó perqué fa més decoratiu. 

És per aixo que no podem estar, de cap man~ra, d'acord ambla seva existencia, perqué pensem 
que una dona no pot ser mai considerada com un objecte. 

Malgrat tot, som conscients que aquest fet és tradicional al nostre poble. I, en definitiva, el 
destí final de la seva existencia dependra de l'evolució socio-cultural del poble. 

Creiem que, de moment, sois ens podem limitar a establir unes modificacions que considerem 
imprescindibles pera que tot aixo sigue mínirnament admissible per nosaltres. 

PROPOSTA DE MODIFICACIÓ 

Després d 'haver entrat en contacte amb les pubilles, ja que volíem tenir un aproparnent més 
directe a com elles vivien les festes, hem arribat a la conclusió que el fet de ser elegides pública
ment i que tothom intervingue en la valoració de les seves qualitats físiques, era pera elles un fet 
denigrant; i és per aixo que, coma Grup format per defensar els drets de la dona, volem propa
sar un sistema d 'elecció de reina on sigue més palesa la nostra dignitat corn a persones. 

Pe! qua! proposern una elecció mitjanc;:ant sorteig: 

1.- Ball comja és costum. 

2.- Els noms de les pubilles es llegiran públicament i al mateix temps s'aniran dipositant din
tre una urna. 

3.- L'alcalde d 'Ulldecona, pujara a l'escenari i de dintre !'urna treura un paper a I'atzar, que 
sera el nom de la reina de les festes. Aquest nom sera fet públic en el mateix moment. 

4.- La persona que hagi sortit coma reina, solament ella i solament en aquest moment, pu
jara al escenari on sera proclamada com a tal. 

En tot aixo, volem que s'entengue que el nostre criteri és que no hi hagi una pujada a l'esce
nari per part de les altres pubilles, ni cap tipus d'exhibició pública de dones . 

Una altra de les modificacions que volem plantejar és que la subvenció que dóna l'Ajuntament 
per a pubilles i carrosses es donen per separat. 

Demanem que totes les entitats donen la seva opinió sobre aquest projecte que presentem, 
arribant fins i tot a una votació si aixo és necessari, considerant cadascuna de les modificacions 
proposades per separat. 

Existeixen tot un altre seguit de modificacions proposades per les pubilles quant a les fun
cions que elles han de desenvolupar durant les festes, a les que no podem donar suport,ja que aixo 
significaria refor~ar una cosa amb la que no estem d'acord, perqué com abans hem explicat nosal
tres no admitirn la funció decorativa que té la dona en aquest tipus d'actes. 
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El passat dia 10 de setembre va tenir lloc a la Casa de Cultura, el lliurament de Premis del. 
1 Concurs de Narrativa, organitzat pel Grup de Dones. 

El tema que es va escollir per al concurs va ser: La problematica de la dona; i els objectius 
que ens van moure a organitzar-lo i a triar aquest tema varen ser: en primer lloc, que la gentes 
plantegés aquestes qüestions que tots veiem, pero molts cops no reflexionem el suficient, també 
volíem que el concurs tos una via d'expressió de sentiments, ideals i dubtes, i per una altra ban
da servís al grup per valorar si a la resta del poble li preocupen les mateixes qüestions que a no
saltres ens motiven com a grup . 

El concurs va ser dividit en tres categories, i el jurat va decidir donar els següents premis: 

Categoria A (12-14 anys): premi pera la narració "Llibertat" de Silvia Labernia Castell. 

Categoria B (14-16 anys): premi per a la narració d'Esperanza Blasco Aznar titulada "Discri-
minació de les noies a l'escola". 

Categoria C (16 anys endavant): 
ler. premi: "Alguns instants" de Rosa Mª Poy. 
2on. premi: " La carta" de Pietat Gausachs. 
3er. prem i: narrac ió d 'Esme ralda Ferré. 

Ja que no podem donar a conéixer totes les narracions, vo ldrfem, almenys, que poguéssiu co
neixer els primers premis per aix ( poder valorar algunes visions que existeixen sobre el món de 
la dona. 

Volem agrair la co l.laboració deis membres del jurat, aix( com de tots els participants. De
sitgem que en propers anys la vostra acollida sigue igual de positiva que enguany. 

Perqué, en definitiva escriure és un enriquiment mutu tant pera qui escriu com pera qui ho 
llegeix. 

ler. PREMI 

Gup de Dones 

CATEGORIA 'A' 

LLIBERTAT!!!! 

(12·14 ANYS) 

He comenc;at a escriure, i , encara no sé molt bé el perqué. Tinc una edat en que la meva opi
nió no val res pera ningú, sóc massa gran per jugar, i massa petita per poder anar a segons qui ns 
llocs, ningú em comprén, i el problema més gros, és que sóc una noia, i és ciar ja ho sabeu, les 
noies han d'anar amb molt de compte que no els passi res, a mi aixo em fa molta gracia, no deien 
que ara existeix la igualtat de sexes, dones no és aixl, els nois de la meva edat que haurien de fer 
més o menys igual que nosaltres, ajudar a les mares, jo que sé ... rentar els plats, anar a comprar, 
fer-se el 11 it... no!! que va !! s'ho empren en amb molta gracia i et d iuen "aixó és feina de dones 
que per aixo esteu" aixb a mi m'indigna ho cree una humiliació. 

Pero no tota la culpa la tenen ells perqué els seus pares els han educat aixl, jo he sentit dir mol
tes vegades aquesta frase, "Ai! el nen no!, no. ell no fa res ja li faig jo que quan es casi ja lifara la 
dona! 

Fins i tot les dones diuen aixb, ens humiliem davant d'ells. si volen algú que els netege la ca
sa i els faci el dinar, que es lloguin a una criada, pero no, t'enreden amb aixó del casament i apa a 
fregar, a cuinar i tenir criatures que és per l'únic que et volen. 

A mi m'han educat d'una manera diferent que a les altres, segur que quasi totes les meves ami
gues es casaran ... tindran fil Is ... i segurament es quedaran a viure al poble. 

Jo m'he proposat una altra meta, vu ll arribar a ser algú, i pera ser algú necessito estar lluny deis 
nois i sens dubte marxar d'aquest poble, vull ser lliure!! !! 

Encara que ja ho sé, la meva opinió no valgui res per ningú ... 
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Comentaris sobre Ja remodelació de l'Ajuntament 
Un cop enllestida la nova Casa de Cultura, és 

ara el torn de la Casa de la Vita. L'actual Ajunta
ment ocupa amb les seves dependencies part del 
que va ser el Conventde Ntra. Sra. del Roserdels 
Pares Dominics, que juntament amb l'església es 
situava a J'extrem de llevant del recinte emmura
llat d'Ulldecona. Precisament hom suposa que el 
Portal de Tortosa servia de pont de comunicació 
directa entre el Convent i l'Església. La situació 
de les dues parts principals del conjunta ambdós 
costats del carrer no és gaire habitual. Per altra 
banda la situació urbanística de finals del segle 
XVI en que es va iniciar la construcció, tocant les 
muralles, comparada amb la situació actual amb 
fa,ana a la Pla,a de la Diputació, suposa un canvi 
considerable. Finalment, les adicions d'altres edi
ficis a l'església i la manca de l'ala de ponen! del 
claustre completen el quadre de problemes que el 
projecte arquitectonic deu contemplar i en el seu 
cas ~esoldre. 
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Com deiem al comen,ament, la par! relativa a 
l 'església esta ja resol ta gracies al mecenatge de la 
Diputació de Tarragona. En el que respecta al 
Convent, l' Ajuntament va cercar la col· laboració 
de la Direcció General d' Arquitectura i Habi
tatge de la Generalitat i em van encarregar el pro
jecte, suposo que amb la intenció d'unificar els 
criteris d'intervenció d'ambdós edificis. 

L'ESTAT ACTUAL 
Paso per alt descriure com és el Convent ja que 

és forga conegut de la majoria, sobretot en les 
seves parts avui dia en ús. Malgrat aixo vull fer 
incís en alguns aspectes que són deterrninants a 
l'hora de plantejar el projecte: 

- L'esquema estructural de l'edifici és el típic 
d'un convent, amb tres quadrats concentrics for
mats per gruixos murs amb una particularitat 
importan!: l'ala de ponent mai va ser construida i 

t 

···~ 

en l'actualitat no és possible recuperar més que 
l'espai que hipoteticament formarien els dos qua
drats interiors. 

- Aquest sistema estructural porta implícit un 
esquema distributiu en el que l'anell interior, més 
estret, és sempre de circulació i !'exterior de 
dimensions més holgades esta destina! a depen
dencies. 

- L'ala sud que dóna al carrer Monteada és la 
que es !roba en pitjor estat. La portalada que 
dóna a aquest carrer permetra en el futur un acces 
independent a determinades parts de l'edifici. 

- L'ús públic que correspon a un Ajuntament 
actual exigeix una serie de consideracions tan 
estructurals (substitució de forjats), com de con
fort i seguretat. 

EL PROJECTE 
La distribució funcional de dependencies és en 

aquest cas molt més senzilla que a la Casa de Cul
tura. L'esquema propi de l'edifici s'adapta sense 
gaires entrebancs a una funció administrativa de 
caire públic com és un Ajuntament. Així dones la 
recuperació deis espais originals és adient i per 
tant objectiu prioritari del projecte. 

La manca de la quarta fagana del claustre plan
teja el repte més interessant. Inicialment, i donat 
que es pot recuperar almenys la primera crugia, la 
de circulació, sembla factible completar la fagana 
que amb tota seguretat hagués estat identica a les 
altres tres. El dubte sorgeix al moment de triar 

com fer-la. La solució adoptada, a més de nove
dosa, no plantejaria cap problema a !'hora de 
diferenciar el nou del vell. La idea conceptual 
tracta de recrear la pell tridimensionalment a 
base d'entramat metal·lic amb l'estilització deis 
elements ornamentals. 

Un tercer punt, potser polemic, és el retorn de 
l'austeritat conventual del pati del claustre, amb 
el •re-disseny del pou que al seu temps va existir i 
el trasllat de l'estany en una zona menys central. 

L'elecció deis materials i disseny de determi
nats elements respon a criteris de coherencia pro
jectual no tan sois del propi edifici sino també ate
nent a la pretesa unitarietat formal de l' Ajunta
ment i la Casa de Cultura. 

La remodelació de l'Ajuntament té un doble 
objectiu: com a RESTAURACIÓ d'un edifici 
historie d'indubtable valor aquitectonic, i com 
REUTILITZACIÓ deis espais un cop restaurats 
pel mateix ús que fins ara tenia pero introduint-hi 
una certa racionalitat distributiva en atenció al 
contenidor de que disposem. 

UN RECORD 1 UN DESIG 
Malauradament no sera possible comptar al 

cent per cent amb el mateix equip huma que va 
intervenir a la Casa de Cultura, pero estic segur 
de que els que prendrem part ho farem amb l'en
tusiasme necessari per paliar la mancan,a. Espe
rem que el resulta! sigui almenys similar. 

Xavier Climent/Arquitecte 
Octubre de 1988 
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Ja han passat les Festes Majors de 1988 i amb elles quasi to ta l'activitat que es porta a terme 
a les instal.lacions del Club, si bé encara en queden. Pero anem a fer un petit resum de to t alió que 
ha estat notícia dintre de la nostra entitat. 

En primer !loe i repetint Ja bona experiencia de l'any passat, el dia 17 de juny a dos q uarts de 
deu de la nit es realitza el festival de patinatge com a cloenda del curset 87 /88; cal d ir que fou 
un cxi t tant per la gran actuació deis patinadors i patinadores com per la nombrosa assistencia 
de públic, a Ja fi s'obseq uia a tots els participants i les monitores amb un petit regal. 

El tennis, també, ha estat presenten forma de curset a les nostres pistes durant tot l'any, essent 
molts els q ue han volgut aprendre o perfeccionar aquest esport. 

Malgrat tot, peró , sense cap mena de dubte és Ja natació l'esport més practicat durant l'estiu, 
i cada any a Ja nostra piscina hi ha més gent que vol aprendre a nadar o perfeccionar el seu estil, 
vora dues-centes cínquanta perso nes han fet el curset enguany, com a novetat hem de dir que 
s'ha fet un curs per a ad ults des de les 8 a les 9 de Ja tarda amb una bona assisténcia. Els respon
sables deis cursets han estat na Mari Carme García, en Jordi Ramada i en Jordi Badia, tots tres 
monitors de natació titulats perla Federacíó Catalana de Natació. 

Aíxí mateix, s'ha preparat una serie de noís í noies per anar a les Compet ícions Províncials de 
Cursillistes, presentant-se a les sernifinals a !'Hospitalet de l'Infant el dia 20 d'agost uns vint , i 
classificant-se pera les finals d'El Vendrell onze, i que obtingueren els següents resultats: 

Categoria cadet, 100 metres esquerra: Osear Grau quart classificat. 
Categoria benjamí , 50 metres brac;:a: Sílvia Simó tercera i medalla de bronze Anna Núñez cin

quena classificada. 
Categoria aleví, 50 metres brac;:a: Amaia Beltran primera i medalla d'or Gemma Ventura quar-

ta classíficada. 
Categoria benjamí, 50 metres brac;:a: Miquel Carapuig primer i medalla d'or. 
Categoria infantil , 100 metres brac;:a: Rossana Morcillo cinquena classíficada. 
Categoría infantil , 100 metres brac;:a: Albert Morcillo cinqué classificat. 
Categoría aleví, 50 metres lliures: Amaia Beltran tercera i medalla de bronze. 
Categoria aleví, 50 metres lliures: Miquel Carapuig quart classíficat. 
Categoría infantil , 100 metres lliures : Gisel.la Sans sisena classificada. 
Categoria cadet, 100 metres lliures: Osear Grau cinqué classificat. 
Relleus 4 x 50 estils femenins categories benjamí-aleví: Katia Hervas, Vanessa Sanz, Gemma 

Ventura i Amaia Beltran , primeres classificades i medalles d'or. 

En la mateixa categoria pero 4 x 50 lliures aquestes nedadores quedaren segones i per tant me
dalla de plata. 

Els altres nedadors també nedaren relleus fent equip amb nedadors d 'Amposta i Sant Caries 
de Ja Rapita i aconseguiren cinc medalles més. 
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Amb motiu de les Festes de la Cinta de Tortosa el Club Natació Tortosa ens invita a les com
peticions de natació d'aqueUa localitat, el nostre Club va portar vint-i-tres nedadors i malgrat la 
mala organització i alguna que altra irregularitat en el cronometratge, sempre en contra deis nos
t res nedadors, aquests encara aconseguiren disset medalles, set d'elles d'or. 

Tot aixo quant a les activitats fetes durant el que portem d'any, i referent concretament a 
les Festes Majors citarem les següents: 

Oiumenge dia 4, Campionats Socials de Natació, 109 inscrits i participants, tot un record. 
Tairl>é tot un record fou el de Ja contribució d'empreses, establirnents i entitats bancaries apor
tant una gran quantitat de trofeus i medalles, per fer més Huida aquesta matinal de natació. Una 
vegada més,.donem les gracies a tots els que han col.laborat ambla seva donació de trofeus. 

El ten nis estigué present a les pistes tots els dies de festa, tant al mat í com a la tarda, en les 
seues diverses categories d'absoluta masculina i ~emenina i infantil masculina. Els campions foren 
en categoría absoluta masculina en Josep MartoreU qui hagué de treballar forera per poder gua
nyar el seu fil! en Jordi Martorell; en la final absoluta femenina s'enfrontaren na Natalia Vida! i 
na Mª Teresa Vidal, essent la guanyadora na Natalia Vid al; i en Ja categoría infantil el campió fou 
en Toni Vericat que guanya a en Juanjo Serrano. 

1 canviant de tema, volem tomar a fer una crida, des d 'aquestes pagines, pera que tinguem més 
cura de les insta!Jacions del Club, ja que es respecten poc i es malmeten més, com si alió que te
nim allí no valgués ni un ral , cosa que no és així. Degut al mal ús que se n'ha fet durant les Fes
tes, les instal.lacions i sobretot Ja zona ajardinada esta feta un fastic, floreres pel voltant deis ves
tuaris no en queden, les parets d'aquests estan embrutades, Ja gespa de sota els pins ara sí que no 
tomara a creixer pe! maltracte que ha rebut, de la trencadissa de branques no cal ni parlar-ne; en 
fi un llarg nombre de coses que sembla fetes expressament. Hem de tenir present que si no tenim 
compte dintre de no gaire temps no ens quedara res i passaren de tenir un poliesportiu que era 
l'enveja de molts de pobles, a tenir una zona bruta i malmesa. 

LA JUNTA DIRECTIVA 

Associació de Jubilats i Pensionistes 
Ens ha marxat el de més edat deis que es van inscriure al principi de l'Associació de Jubilats i 

Pensionistes d 'Ulldecona. Ell va ser el primer en tallar les rames i les herves del jardí del nostre 
Local social. Encara que ja tenia 87 anys. Aixó era al 1980. Ara ens ha deixat als 95 anys. JOAN 
BADOCH BARRERA, descansa en pau. 

Com deia abans fa ara 8 anys que l'Ajuntament ens va concedir una de les antigues cases deis 
mestres. Entre tots vam collaborar per netejar, agranar i deixar en condicions el nostre Local. Al
guns, com el " tio Badoch" van treballar molt, donant exemple. 

L'ob ra que vam comenc;:ar aleshores va canviant poc a poc. Massa poc a poc pels qui la vam 
iniciar. No volem un Palau, sinó més bé un lloc adient, com tots els jubilats ens mereixem. Co
menc;:ant pels iniciadors i continuant pels qui ara segueixen treballant i esforc;:ant-se, tots han po
sat el maxim interes en aconseguir tenir un Local social que ens ajudi a passar el millor possible 
els últims anys de Ja no stra vida i que ens serveixi una mica de compensació per tot el que hem 
fet nosalt res per Ja societat . 

Esperem que de forma similar al que fan tots els responsables i socis de l'Associació, també 
totes les Autoritats i de tots els ambits ens seguiran ajudant com fins ara per tenir el nostre Local 
el millor possible. I també per poder seguir les nos tres activitats, i ampliar-les si cap. 1 aixo és en 
benefici de tots, perqué si ara som nosaltres les persones grans que el podem gaudir, el dia de de
ma seran els qui ens segueixen a nosaltres i després els més joves. 

Es digne d'adrnirar , vore a homes i dones grans, en alguns casos malalts, que treballen per mi
llorar una cosa que serveix pera tots, com ho va fer el "tio" Badoch ... 
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Amb aquesta carta, el Grup Ecologista LA CARRASCA l LA RABOSA, d'Ulldecona, pre
tén informar a tots els membres d'aquesta societat de ca,adors (una copia de la qua! ja s'ha en
viat a la resta de societats de cas:adors de la comarca) de les nonnatives noves que, fa poc han 
queda! aprovades al Parlament catala i al de l'estat Espanyol, per tal d'adequar les existents a 
les en vigor a la resta d'Europa, sobre protecció de la natura. 

Aquesta tasca informativa hauria de ser ass1;Jmida per la prOpia Administració, perO al nos
tre país el costum és certament el no fer-ha. Es, dones, en aquesta situació que ens permetem 
intentar assabentar-vos d'aquesta nova legislació, de la que us adjuntem fotocüpies, així com 
d'un article periodístic en el que es recull aquesta normativa i la problemd.tica que es pot pre
sentar en la seva aplicació. 

Volem expressar, primerament, que, com ja és sabut perla directiva de la Societat de Ca
s:adors d'Ulldecona, que el nostre grup no és contrari a la ca9a, sempre que aquesta activitat 
es mantingui dins els par3.metres que marca la llei, és a dir que respecti els períodes de crianc;a, 
aparellament i reproducció de les espécies, i respectant, també, la vida dels anima1s que, per 
les seves particularitats Ga sigui perqué estan en greu perill d'extinció, o perla seva utilitat per 
l'agricultura, o per altres motius) estiguin inclosos en la llista d'especies protegides que, de cap 
manera, s'haurien de cac;ar, captura, o molestar, volunt3.riament o involunt3.riament. 

D'entre aquestes especies protegides us voldríem destacar les que es poden trabar a la nos
tra comarca, i per tant, que depenen per a la seva supervivencia del vostre respecte, entre d'al
tres mesures. Destaquem, primerament, les rapinyaires (diürnes i noctutnes), que són una de 
les especies més tossudament incompreses i perseguides, fins al punt d'estar a punt de la seva 
desaparició moltes d'elles, principalment per la seva indiscriminada cac;a Qa sigui per matar al
gun animal, o per considerar-les "danyines'', o per la seva majestuositat algunes d'elles, o per 
embalsamar eJs seus cossos per fer bonic a masses 1nenjadors o per qualsevol altra vergonyosa 
raó). Per a nosaltres són inconcebibles aquests comportaments, i íntentare1n, mitjanc;ant la in
forn1ació que us aporte1n que disminueixin o desapareixin aquests hb.bits tan nefastos. 

A la comarca del Montsia, excluint Els, Ports, només hi queda una parella d 'aligues cuaba
rrades, o perdigueres, coneguda també com clliga de panxa blanca. 1 a part d'aquesta única pa
rella no n'hi poden haver més degut a les especials condicions amb les que aquesta espécie de
limita el seu territori. Aquesta parella, dones, actua sobre una extensió de terres compreses 
en els termes municipals de Masdenverge, Amposta, Freginals, Ulldecona, Sant Carles de la 
Rápita, Alcanar, Godall, La Galera i, a Castelló, Sant Jordi, San! Rafe! del Riu, Traiguera i Vi
narOs. D'aixO es desprén que la disminució de peces de cac;a en aquests tennes, degut a aques
tes 3.ligues, és molt insignificant, resultant, fins i tot la seva presencia molt beneficiosa pel que 
representa a la selecció natural de les especies, i que les ajuda a protegir-se, entre d 'altres factors, 
de n1alalties, plagues, degeneracions, o aprofitament d'animals malalts o morts. AixO, que es co
neix com a pir3.mide d'energia o cadena alimentclria, és un dels mecanismes a1nb que ha comptat 

AZOR ¡. 
(Accipiter gentilis) 
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des de sempre la natura per mantenir l'equilibri entre les diferents espécies. Als llocs on han desa
paregut aquests depredadors, o controladors de la resta de pirimide, ja sia per causes natura1s o 
senzillament (i el que és més greu) motivat només per raons conegetiques, les especies de Jes que 
s'alimentaven han proliferat rclpidament i abundantment, convertint-se en poc te1nps en una pla
ga que ha alterat greument l'equilibri ecolOgic de la zona, arribant a alterar la capa vegetal i con
tribuint a la desertització del !loe. Aquest és el cas d'Austrália, on la introducció per part de !'ho
me, de dues especies que no hi tenien depredadors com el pare senglar i el conill, va provocar 
la destrucció quasi irreversible de grans extensions, i on hi va haver una vegetació relativament 
abundant en un passat no massa llunycl, avui és una zona desértica o semi-desértica, erosionada, 
seca i sense futur. 

Evidentment, aquest no és el cas de la nostra comarca, on aquestes especies com el conill en
cara hi tenen depredadors, més o menys abundants com la rabosa (si bé s'ha vist obligada a anar 
canviant els seus htlbits alimentaris, i de la que ·ja en parlarem més endavant), i també perqué els 
conills han disminuft, en gran part degut a la mixomatosi, i també a la ca9a a que els sotmet !'ho
me. De cap manera es pot culpar la manca de conills per ca9ar a l'acció dels depredadors natu
rals, ja que la seva incidencia, com ja hem <lit, sobre la població de conills és només la d'impedir 
que es converteixin en plaga i alterin un equilibri ecolOgic que, com la seva paraula diu, es man
té sempre en un estat precari i f3.cil de trencar, peró molt difícil de recomposar. Dissortadament 
l'actuació humana és la gran responsable de la majarla de disbarats ecolbgics,ja que, ambles nos
tres actuacions no podem preveure les repercusions a llarg termini. I és que només som sers hu-
112.ans, i part d'aquesta natura a la que necessitem per viure, i no déus a1 marge de tot, amb poder de 
decidir quina especie pot viure i quina no. 

Tornant a les especies protegides que es poden trabar a la nostra comarca, també s'hi compta 
una parella de ducs reials (només una) a la Serra del Montsia, on fa temps que es creia que ha
vien desaparegut, degut a les continues expoliacions deis seus nius per part de ]'home, i a la in
discriminada matan'° en temps de ca,a. Després de molts anys d'absencia hem constata! la tor
nada d'una parella, recuperant el territori que pertanyia a la seva espécie. 

També hi ha dues parelles d'aligots, o capadelles, co1n se'ls coneix a la nostra comarca. 

Una parella de falcons peregrins i d'altres ja més nombrases com mirletes, cards, bifes ... de
preden, també, a la nostra comarca sobre rossegadors petits (ratesi ratolins, talps ... ), i, a l'estiu, 
acostumen a venir una parella d'!iligues culebreres que, com el seu nom indica, s'alimenten prin
cipalment de serps. 

AixO quant a aus. Referent als mamífers protegits i que duen a terme una desprestigiada 
acció depredadora, i als que es poden aplicar els n1ateixos parb.metres de contribució a l'equilibri 
ecolOgic que a les aus, comenc;arem perla gineta. 

La gineta, si bé en cas de tenir necessitat pot atacar a qualsevol animal que se li posi al seu 
abast. prefereix capturar ocells (tords, merles, vileras ... ) quan estan descansant durant la nit, ja 
que no li fa por enfilar-se als arbres; també ca,a rossegadors (ratolins, talps ... ) i en molt poca pro
porció conills, deis que s'ha demostrat que, en la seva dieta alimentclria representen com a molt 
un 2 ºfo de les preses que captura. La seva reproducció és només un cap a l'any, sobrevivint no
més una o dos críes per parella, mantenint-se sempre la seva població estable, sense necessitat 
d'intervencions de cap mena. L'únic h3.bit recriminable per part de l'home és el seu costum de 
posar els excren1ents en llocs alts, com poden ser les teulades deis masas, perjudicant d 'aquesta 
manera la recollida de l'aigua de pluja. En la seva defensa volem dir que no ho fan per fastigue
jar, sinó per delimitar els seus territoris. No creie1n que aquesta sigui una raó prou important 
co1n per fer-les desapareixer. Ja que d'altra banda, la seva incidencia en les espécies d'interés ci
negetic és mínim. 

El teixó és també un depredador, perO an1b uns htlbits alimentaris 1nolt diversos, i si bé els 
conills figuren també a la seva dieta ho són de manera molt esporidica, donat que el teixó i la 
resta de depredadors el que valen és ali1nentar-se de la manera més f;lcil, i en el cas del teixó, que 
és onmívor, prefereix 1nenjar garrofes de camps abandonats Qa que és molt solitari) o plantes o 
arrels diverses, si alguna vegada s'ha donat el casque un teixó ha entrat en un hort, noffiés ha to
cat les poques plantes que ha menjat, al contrari que el senglar que ho destrossa tot. Quan tenim 
la sort de trabar un cau de teixons, podem pensar que és una veritable concentració, donat que 
els forats d'entrada i sortida són molt non1brosos i 1nolt gran la quantitat de terra amuntegada 
a la vara, perO el fet és que aquests ani.tnals prefereixen quedar-se sempre a la mateixa zona, i és 
f:lcihnent utilitzada per successives cries durant molts anys (se1npre que la zona sigui tranquil.la), 

«Continuara» 
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PRE-TEMPORADA 
Quadrangular de La Sénia 
20-8 Remolins- J. Catatonia 
20-8 La Sénia-Ulldecona 
21-8 3i41loc LaSén ia-J.Catalonia 
21-8 Final Remolins-Ulldecona 

Quadrangular d' Alcanar 
27-8 Rapitenca-Ulldecona 
27-8 Alcanar-Catí 
28-8 3 i 4 lloc Catí-Ulldecona 
28-8 Final Alcanar- Rapitenca 

Quadrangular d'Ulldecona 
3-9 Rapitenca-La Sénia 
3-9 Ulldecona-Alcanar 
4-9 3 i 4 lloc Alcanar-La Sénia 
4-9 Final Ulldecona-Rapitenca 

TOTAL PARTITS PRE-TEMPORADA 

1-1 (Classificat Remolinsp.p.) 
0-0 (Classificat Ulldecona p.p.) 
1-2 
2-4 (Vicent 2, Amadeo, Juande) 

2-2 (Classificat Rapitenca p.p.) 
6-2 
1-2 (Vicent i Amadeo) 
1-2 

2-0 
3-0 (Fono, Amadeo i Escudero) 
3-1 
1-2 (Amadeo) 

J G E P GF GC 

9 6 2 1 29 10 

I aquests han estats els golejadors: 
AMADEO . . . . . . . . . . . . . 7 gols 
VICENT ....... . .... .... 5 " 
VERDIELL ........... . 4 " 
JUANDE ........ ....... 4 " 
MARINÉ ............... 3 " 
ESCUDERO . . . . . . . . . . 2 " 
LEON ................... 1 " 
TOMAS............ .... . 1 " 
OCAÑA ................ 1 " 
FONO ............... . ... 1 " 
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CAMPIONAT 1ª REGIONAL 1988/89 

Primers resultats 
CALAFELL - ULLDECONA 2-0 

El passat 11 de setembre es va iniciar el Campionat a la 1ª Regional amb l'ULLDE
CONA novament després de molts anys. El resultat va ser prou discret ja que sembla que 
e l CALAFELL sera un deis capdavanters del Grup. Els gols es marcaren un a cada part. 

ULLDECONA - LA CAVA 1-0 
Segon partit de Campionat i estrena de categoría pera l'ULLDECONA al seu camp amb 

una gran victoria davant d'un LA CA V A que va fer sofrir molt als seguidors locals. Es 
donava la circumstancia que l'equip local no guanyava als del Delta des de feia molts anys. 

El partit el va guanyar l'ULLDECONA netament, encara que cal reconeixer que va 
haver-hi bona sort ja que els visitants van jugar fon;a bé. 

El gol el marca Vicent, al principi de la segona part, rematant de cap un córner. 

IND. REUS - ULLDECONA 1-0 
Partit que no els va sortir bé als jugadors de l'ULLDECONA davant d'un equip jove que 

va aconseguir l'únic gol a la segona part de penal. 

ULLDECONA - J. CATALÓNIA 3-0 
Sense fer un gran partil , l'equip local va guanyar netament al J . CAT ALÓNIA amb tres 

gols marcats tots ells per Escudero. Els dos primers de penal, al transformar dues faltes 
maximes justes, i el tercer a la segona part al rematar una jugada de Juande. 

GANDESA - ULLDECONA 1-0 
Torna a perdre l'ULLDECONA fara de casa i perla mínima, novament amb un gol mar

cat de penal a la segona part. 

JOSEP LABERNIA 
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Billar en Festes Majors 
El dissabte dia 3, a les 8'30 de la tarda, es va rebre a l'ajuntament a !'alcalde de Barcelona, 

Sr. Maragall , pregoner de les Festes Majors del nostre poble. Es van fer uns mini discursos; 
entre les personalitats , Maragall, el comandant de la base aeria de Reus i el nostre alcalde 
Jaume Antich. Entre els temes que es van parlar, els més destacats van ser els exits aconse
guits pel Club de Futbol Ulldecona, al quedár campió de 2ª Regional i conseqüentment la 
pujada a ia i el més destacat peral nostre club de Billar, va ser el ressaltar per part del Sr. 
Alcalde, al nostre jugador local, Pere Arnau, per haver guanyat el campionat d'Espanya. 
A totes les personalitats invitades a aquest acte, als membres del Club de Futbol Ulldecona, 
i també a Pere Arnau, se'ls va fer lliurament d'un quadre de ceramica amb l'escut del nostre 
poble, i firmant tots al llibre d'or de l'ajuntament. Pere Arnau ens confirma la gran emoció 
que va tenir, del reconeixement de tot el poble a la seva persona. 

A l'endema al matí, al Club Billar Ulldecona, es van fer 2 partides amistoses al quadre 
47.2, jugant al primer billar Ernest Carbonell i Federic Benet del Mercantil de Castelló, 
quedant el partit en un empat a 200 caramboles, i al billar segona, Valeria Parera i Pere 
Arna u guanyant el primer, 200 a 156. A continuació Parera ens va fer una meravellosa exhi
bició de billar artístic , quedant el públic meravellat. 

Coma cloenda per part del Club Billar, el dissabte , dia 10, a les 4 de la tarda, el matx que 
quasi tots els anys es repeteix entre el Mercantil de Vinaros i el Club Billar Ulldecona, gua
nyant el Vinaros per 6 a 4. A continuació es va fer un campionat a 5 caramboles a 3 bandes 
per eliminatories, jugant 16 jugadors en total, i que al final disputaren, Ernest Carbonell de 
Vinaros i Pere Arnau, que va quedar campió d'aquest primer torneig a 3 bandes. 

Informa 
Club Billar Ulldecona 
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Punt i seguit 
El passat 4 de setembre marca dins la histOria de la nostra Banda de Música una tita molt im

portant. El que s'esdevingué aquell primer diumenge de Festes pot semblar a molts purament 
anecdbtic, un acte més deis organitzats durant la nostra Setmana Gran, pero per a nosaltres, els 
membres d'aquesta Societat (o grup d'amics o com vulgau dir-li) que durant més de cent anys 
ha estat exemple viu de les inquietuds culturals del nostre poble, aquesta data ha significat mo'lt: 
senzillament l'acompliment de tot un seguit de desigs, d'il.lusions llarg temps covades i que fi
nalment s'han pogut fer realitat. A que ens referim? Segurament molts de vosaltres, passant pel 
Carrer Majar heu notat uns canvis en la fa<;ana del que havia estat l'església de l'antic convent 
de Carmelites: una paret ben emblanquinada, una magnífica portalada rodona i un escut de la 
vila rescatats sota gruixudes capes de cale;, una porta i una reixa de ferro pintades, en canvi, de 
'negre, i una finestra que ha deixat de ser circular i menudeta pera ser quadrada i més gran. Es 
tracta de la nova seu de la nostra Banda de Música. PerO no us quedeu a fora, entreu-hi. .. Dar
rera la porta de ferro hi descobrim una ampla sala amb forma de volta, sostinguda per diverses 
arcades de pedra. Entrant a mil dreta trobem unes escales que porten a l'antic cor de l'esglesia, 
ara convertit en aula, on va a parar un passad ís estret i empinat que dóna a dues habitacions 
superiors: la sala d'arxiu i !'oficina. Al fons de la sala principal, on hi havia !'altar major, s'aixe
ca ara una mena de segon "cor": a mil esquerra unes escales porten a una espaiosa sala utilitza
da com a aula. A sota seu hi ha el despatx del director i el magatzem. A la dreta un altre passa
dís condueix als serveis, des d'on una porta permet l'accés al pati de la part posterior del con
vent. Les aules, a ambdós costats de la sala principal o d'assajos, estan separades d'aquesta per 
unes estructures de ferro i vidre que deixen passar tota la llum i fan, per aquell costat, de paret 
transparent. Ces parets de la sala són cobertes d'unes cortines de vellut marró, per qüestions de 
sonoritat, i del sostre pengen llargues fileres de fluorescents. El resultat, tant pel que fa a l'es
tetica com pera l'ús practic que s'hl ha de fer, és molt positiu. 

Tot aixO, que fa cosa d'un any pera tots nosaltres era poc més que un somni ara és realitat. 
1 ho és gracies a l'esforc; deis mateixos membres de la Banda durant les Festes Majors 1987, pe
ro també gracies al seu treball constant al llarg de molts d'anys. 

La Societat va decidir invertir tots els dinerets guanyats com a Comissió de Festes'87 en Ja 
restauració i acondicionament de l'antiga esgl~sia coma nova seu social. El seu estat era, en aquells 
moments, descoratjador, perb amb la cessió feta per part de l'Ajuntament i el suport que suposa
va una subvenció de la Generalitat, van comenc;ar les obres, que a meitat d'aquest estiu passat ja 
estaven acabades. Consci~nt de la importancia d'aquest fet en la vida de la nostra Societat la Jun-
ta Directiva va decidir organitzar una serie d'actes dins del marc de les Festes Majors per tal de do
nar major relleu a l'esdeveniment. La tarda del 4 de setembre va ser la data escollida. 

A dos quarts de set gran nombre de gent s'havia aplegat a la Plac;a de la Bascula, davant la que 
havia estat durant molts d'anys la nostra "casa", als baixos de l'Ajuntament. Allí mateix va formar 
la Banda i tots junts, fent cercavila, ens vam apropar al nou local. Seguidament es va procedir a 
l'acte d'inauguració amb unes paraules del nostre President Ramon-Angel Arnau. La sala era ple
na de gom a gom, no s'hi cabia. Durant l'acte el benvolgut ulldeconenc Frederic Muñoz ens va 
fer lliurament d'un clarinet baix, un car instrument que encara no era present dins la nostra Ban
da i que esperem puguem veure ben aviat dins la formació musical en mans d'algun deis mem
bres de l'Escola de Solfeig. Des d'aquí volem fer públic el nostre agrarment envers aquest home 
singular que és en Frederic, el qual en el breu temps transcorregut des del seu retorna Ulldecona 
tant s'ha preocupat i s'ha fet estimar pels seus convilatans. 

A continuació es va convidar tots els assistents a visitar les dependéncies del nou local, i per 
fi va tenir lloc un petit berenar de germanor al pati posterior de l'edifici. Pero aquí no s'acabfl la 
cosa. Tot seguit la Banda forma novament i desfilil acompanyant els norr1brosos socis i simpa
titzants presents fins al Teatre Municipal, an la nostra Societat havia organitzat amb el suport de 
l'Ajuntament i dins el Pla d'Acció Cultural de "La Caixa" un interessant concert obert a tothom 
a carrec de Quintet de Vent 1'Harmonia", un grup format per cinc prestigiosos instrumentistes en
tre els qua Is figura el nostre ex-director Joan·Carles Chorda. El concert va resultar tot un éxit i ens 
va animar per, en un futur, poder organitzar més vetllades musicals d'aquesta mena. 

Així finalitzava un magnífic dia que sera recordat per tots nosaltres llargament, pero cal no 
oblidar que la nostra tasca i els nostres objectius no es basen en "dies grans", sinó en el treball 
constant dia rera dia i setmana rera setmana de la nostra Escola de Solfeig (ara amb tres profes
sors) i de la nostra Banda de Música. En el moment que aquest esforc; continuat comence a fallar 
ni bones intencions, ni locals nous, no serviran per a res. Tirar endavant una Societat que creix 
continuament suposa un treball continu i no sempre tan bonic i agradable com pot semblar. Es 
indubtable que la nostra Banda es troba en un bon moment, cal no deixar passar l'oportunitat 
i tirar sempre endavant. 
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Quan arriba la tardor el cicle d'actuacions fora de la nostra vila de la Banda esta prilcticament 
tancat. La present temporada la nostra Societat ha visitat deu poblacions: entre les més llunyanes 
geográficament es !roben SANT VICEN~ DE CASTELLET, EL PONT DE VI LOMARA, GE
L IDA ¡ SANT SADURNI D'ANOIA. Les més properes en rebre la nostra visita han estat SANT 
JAUME D'ENVEJA, FREGINALS i TRAIGUERA. A mig camí, hem actual també a MORA LA 
NOVA, CUNJT ¡ CALAFELL. Gairebé totes les actuacions s'emmarquen dins la Festa Major de 
la població en qüestió, encara que n'hi ha que celebren festes "extraordinaries", com ara El 
Pont de Vilomara amb la seua "Festa del Contribuent" o Sant Sadurní d'Anoia i la Setmana 
del Cava. A cunit vam actuar dins un cicle de concerts anomenat "Estiu amb música", on hi 
havien representats els més diversos estils musicals. A Sant Jaume d'Enveja es celebra enguany 
la Trobada de la Federació Catalana de Societats Musicals, que com ja deveu saber el prOxim 
any tindrá lloc aquí a Ulldecona dins del .. marc de les Festes Quinquenals, aplegant més de vint 
bandes de música de tot el Principat. 

La nostra participació en les Festes Majors'88 es va centrar, a part deis esmentats actes d'inau
guració del nou local, en l'organització de la VIII Trobada de Bandes de Música, enguany amb 
la participació de l'Agrupació Musical Senienca i la Unió Musical de Traiguera, que actuava per 
primera vegada al nostre poble, causant una molt bona impressió. Naturalment tanca l'acte la 
nostra Societat Musical. 

Ara, quan ja som al novembre, s'apropa Santa Cecilia, és a dir, la Festa deis Músics, pe~ la 
qual cosa hem preparat una serie d'activitats de tota mena i pera tots els gustos: concurs llte
rari ¡ de dibuix entre els xiquets del Col.legi "Ramón y Cajal", partit de futbol-sala entre dos 
equips de músics ("Canya" i "Metal!"}, nit de ball, dues cercaviles, dinar de ger~~nor a l'~rmi_
ta, festa per als alumnes de l'Escola de Solfeig i, finalment, Concert de Santa Cecilia, que t1ndra 
lloc el diumenge 27 a les sis de la tarda al Teatre Municipal, amb l'actuació de diversos grups de 
música de cambra, la presentació de la Banda Juvenil de la nostra Societat i l'actuació de la Ban· 
da diguem-ne "gran". Durant l'acte es lliuraran els premis del concurs literari, els diplomes als 
alumnes de l'Escola de Solfeig i es fara el lliurament de nous instruments. 

Com veieu són moltes coses organitzades per poder passar·ho bé, perqué al cap i a la fi és ... 

la nostra Festa! 
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L'AJUNTAMENT 

INFORMA 

PLE EXTAAOADINAAI 
ASSISTENTS: Alcalde: Jaume Antich, Regidors: 

Felipe Delgado, Pio Puig, Angel Millan, Javier Blasco, 
Ramon Raga, Jeroni Castell, Feo. José Sánchez, Lluc 
Raga i Agustí Reverté. 

Van excusar la seva assistencia: Manolita Nada] i 
Agustí Verdiell. 

1 nassistents Ramon Calla risa. 

Secretari: Pablo Ferrer. 
APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ 

ANTERIOR.- Previament lliurada a cadascun deis 
grups municipals, !'acta de la sessió anterior va ser 
aprovada per unani mitat. 

CALENDAR! LABORAL PER A 1989. PROPOS
TA DE DOS FESTES LOCALS.- El Ple per unani
mitat va acordar declarar festes locals per a 1989 les 
du~ dades següents: 

Dissabte, dia 24 de juny, Sant loan. 
Dimecres, 18 d'octubre, Sant Lluc. 
ADQU ISICIÓ D'UNA FINCA URBANA, PROPIE

TAT DELS HEREUS DE EN JOAQUIM RAGA 
CASTELL 1 CONSTRUCCIÓ D'UN "RECINTE CO
BERT" EN AQUESTA FINCA INCLOENT L'OBRA 
AL PROGRAMA D'OBRES DEL CANON ENERGE
TIC, quatrienni 1988- 1991. 

A la vista de l'expedient amb el vot favorable de 
sis Regidors del PSC i el vot en contra de quat re (AP 
i CiU) s'acorda: .. 

ler.- Adqu irir una finca de propietat deis hereus 
de Joaquim Raga Castell , de 3.944 m2, situada a la 
parcel.la 336 bis de l polígon 73, partida Trinquet d'a
quest terme municipal, els límits de la qual són, N. 
ajuntament, S. Crispin Vinaixa, E. José Prats, O. Leo
nor Raga. 

2on.- Acceptar el preu de 19.500.000 ptes., pro
posat per la propietat, que es pagara en els terminis 
següents: 4.875.000 ptes. anuals en cada un deis pri
mers trimestres de 1989, 1990, 199 1, 1992. 

El preu ajornat no tindra cap interes. 

3er.- Obligar-se al pagament de tot tipus de des
peses i impostos, que amb motiu d'aquesta compra
venda es poden originar. 

Comprometre's a consignar als Pressupostos de 
1989, 90, 91 i 92, les quantitats suficients i necess~
ries per tal d'atendre el preu ajornat. 

4art .- Qualificar el bé adquirit amb la quali ficació 
de Be Patrimon ial de Propi i enregistrar-ho, així al 
Llibre d' lnventaris. 

Se.- Aprovar el projecte redactat per l'Arquitecte 
municipal Juan José Martínez Cárceles, relatiu a la 
primera fase de "Construcció d'un Pave lló cobert" 
l' imposrt del qual és de 19.054.213 ptcs. ' 

Exposar-lo al pú blic mitjarn;:ant Edicte al B-u tlletí 
Oficial de la Provincia. 
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15 setembre 1988 

6e.- Sol.licitar de l'Excel.lentíssima Diputació 
Provincial la inclusió de l'esmentat projecte al Pro
grama d'obres deis Recursos Compensadors del Ca
non Energetic, quatrienn i 1988-1991. 

Finani;:ar aquest Projecte en un 60 º /o de l' import 
amb carrec als fons de l'esmentat programa de Ja Di
putació i, la resta mitjanc;:ant aportació Municipal, 
amb carrec al Pressupost cínic de l'exercici de 1989. 

7~. Aportar la documentació requerida a l'apar
tat 5.1 de les Normes d'Execució del Programa Es
pecia l d'Obres Municipals per a l'aplicació deis Re
cursos Compensadors del Canon Energetic, quat rien
ni 1988-1991, publicades al BOP núm. 163 de data 
15 de julio! de 1988. 

En explicació de vot Lluc Raga (CiU) va dir: En
tenc que és necessari i convenient constru ir un pave
lló cobert al costat del Poliesportiu Municipal, pero 
una vegada estudiat l'import de l'adquisició deis ter
renys, el de !'obra a construir i altres despeses més, 
cree excessiu el cost i ex isteixen altres necessitats 
molt més urgents que requereixen l'atenció Mun ici
pal, com per exemple l'arranjament de camins, la 
urbanització de la Plar;a Catalunya i tot el sector 
adjacent. Per aixo voto en contra de les propostes 
de !'Alcalde. 

A continuació Jeroni Castell (AP) va dir: 

Estimo que aquesta obra juntament amb l'adqui
sició deis te rrenys sera com a mínim d'un cost de 
40.000.000. 

Aquesta despesa, donada la situació economica 
actual de I' Ajun tament, és fóra de lloc. 

També cree que han de ser ateses altres obres amb 
prioritat a la proposada, com pot ser la Plar;a Cata
lunya, etc. 

Va manifes tar també que entenia que tots els di
ners que s'anaven a gastar en !'obra proposada, era 
preferible que fossin dedicats a Ja promoció d 'un Po 
lígon Indust rial, que en definitiva aportaria riquesa i 
Jlocs de treball per a Ulldecona. 

A continuació va contestar Jaume Antich (PSC): 

Em causa estranyesa aixo que ha dit Lluc Raga, 
quan al propi programa del seu partit amb motiu de 
les últ imes Eleccions Municipals proposaven, i també 
ho fe ien altres partits, la construcció d'u n Pavelló co
bert. 

AP no deia res al seu programa, si realment es pot 
parlar del seu programa. 

Com s'ha pogut comprovar a les últimes Festes Ma
jors, la pista del Poliesportiu resulta insuficient per ce
lebrar molts deis a et es de les nostres F este s. 

Pero és que a més a més, un Pavelló cobe rt pot 
desti nar-se a altres finalitats: esports, fires, festes, etc. 

En referencia als camins rurals, ja s'han demanat 
ajuts. Aquest , com d'altres és un tema que preocupa 
molt a aquest Alcalde . 

També es pot recordar que en altres temps es va 
fer una obra , financ;:ant-la amb un préstec de 
10.200.000 ptes. i com sigui que el Pressupost d'ales
hores era molt més baix, aquest préstec proporcional
ment era més carregós que el d'ara. 

Es cert també, que part de les obres futures no es
tan previstes en aquest Projecte, pero també és veritat 
que ja s'han demanat ajuts a tots els organismes possi
bles. 

Finalment em plau de dir que la situació economi
c~ no és tan do lenta com es vol presentar, el país fun
ciona, al nostre poble es creen noves indústries, cte. 

Seguidament Lluc Raga (CiU) va dir que estimava 
que l'endeutament de l'Ajuntament no permetia la 
realització d'aquesta obra. 

Jeroni Castell (AP) va dir que el Programa d'AP 
per a les Eleccions era un Programa realista. 1 que en 
referencia a !'obra que ha parlat l' Alcalde deu ser la 
de restauració del Teatre Municipal i que aquesta es 
va haver de fer per a que l'antic Teatre no caigués 
del tot. 1 que. a més a més l'endeutament d'aleshores 
era molt més baix que ara. 

Va replicar Jaume Antich (PSC) dient que la xi
fra actual d'endeutament no és preocupant i que en
cara s ha de continuar fent moltes coses més. 

PRECS 1 PREGUNTES 

LÍuc Raga (CiU) va fer unes manifestacions sobre 
la senyalització del transit a Ulldecona. També va 
fer referencia al monument nou que hi ha al riu , en 
que a l'escut d' Ulldecona no hi ha Ja creu. 

Li va contestar !'Alcalde dient-li que el monument 
no era una reproducció de l'escut sinó una obra artís
tica i per tal sotmesa a la voluntat de !'autor. 

COMISSIÓ DE GOVEAN 16 setembre 1988 

ORDENACIÓ DE DESPESES 
La Comissió de Govern va acordar el paga

ment de les factures presentades. 

LLICENCIES D'OBRES 
Es van atorgar les següents llicencies d'obres: 
A Julia Monserrat Guardlola, segons projec-

tes, a la «Bassa de l Coll». Poi. 57, Pare. 217. 
A Tomas Pulg Palés, a e/. Maestrat, 17. 
A Adelalda Garcfa Becerril, a S. Cristofol, 8. 
A Lluc Raga Sauch, a S. Jaume, 9. 
A Lloren9 Oms Alblol, a l'Església. 
A Cinta Castel! Gavaldá, a Sans Borja, 17. 
A Carme López Martín, a Major, 188. 
A Elies Ayuso i Hernández, a P. Favaró, 8. 
A Josep Queralt Forcadell, a P. Favaró, Bl. 

A , 3er 2a. 
A Dolors Sans Guarch, al carrer Calvari. 
A Lluís Sansano Doménech, al e/ . Mar, 58. 
A Manuel Monserrat Vlnaixa, al e/. Entencra. 
A VARFE S.A., a Pere Galés, 9. 
A Francesc Ferré Sorlí, a S. Jaume, l. 
A Josep Torrent Vllles, a e/. E rmita, 6. 
A Rosa Antequera Escámez, al Mtre. Hie

rro, 14. 
A Rosa M• Bort Martí, a S. Pasqual, 29, 2°º. 
A Adolf Vlla Costa, a la partida «Puig», Poi. 

67, Pare. 62. 
A Vitalia Segura Estupiña, al Mtr. Guarch, l. 
A Joan Lendínez Ortega, al Poi. 73, Pare. 

274. 
A María Matamoros Vericat, a S. Cristofol, 

27. 

INFORMES D'OBERTURA D'ESTABLIMENTS 
La Comissió de Govern va acordar emetre in

forme favorable a l'obertura deis establiments 
següents: 

A BEICAR, un «Taller de reparació de vehi
cles», al C/. E ntencra, 47. 

A Josepa Antich ltarte, un «Autoservei d'ali
mentació» a Guifré, 34. 

A Rafel Martín Tallada, un «Taller de fuste
ria» al Poi. 34, Par. 227. 

A J .J.M.F. SAL, una «Fabrica de moldures» a 
Carret. Godall . 

CONCESSIONS FUNERARIES 
Es van autoritzar la venda deis nínxols 

següents: 
A Hlpollt Flbla Bordes, el núm. 31, Dep . B , 

Fila 3ª de S. Joan del Pas. 
A Rosa Tomas Beltran, el núm. 32, Dep. B , 

Fila 2ª de S. Joan del Pas. 
També es van autoritzar els traspassos deis nín

xols següents: 
A Josepa Miralles Ferré, el núm. 536, Dep. 

B , Fila 2ª per herencia. 
A Teresa Maresma Valls , el núm. 460, Dep. 

A, Fila 3ª herencia. 
A Secundí García Mestre, el núm. 273, Dep. 

C, Fila 1 ª per donació. 
. A ~~sep Grau Ferré, els núm. 347, Dep. A, 

Fila 1 1 141, Dep . A , Fila 2ª per donació . 
A Camll Burato Martí, el núm. 448, Dep. A, 

Fila 3ª per donació . 
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A Isabel Vives Serra, el núm. 401, Dep. A, 

Fila l3 per donació. 
A Antoni Flbla Ferré, els núm. 26 i 27, Dep. 

B, Files 2ª i l3 per donació. 
A Guadalupe Labernia Jaques, el núm. 27, 

Dep. A, Fila 3ª de S. Joan del Pas per donació. 
A Pietat Esteve Antolí, el núm. 429, Dep. B , 

Fila l3 per donació. 

CORRESPONDENCIA 

Es dóna compte d'un escrit del Presidentde la 
Diputació referent a la inauguració del telefon a 
Sant Joan del Pas i VentaJies. 

Així mateix de dues cartes referents a subven
cions culturals. 

PRORROGA LLICENCIA URBANÍSTICA 
Es va concedir una prórroga per un any més a 

Pietat Marcoval Vericat a la llicencia donada per 
un any el 29-7-87. 

PLE OADINAAI 3 octubre 1988 
Assistents: 

Alcalde: Jaume Antich. 
Regidors: Felipe Delgado, Pío Puig, Angel 

Millan, Javier Blasco, Ramon Raga , Jeroni Cas
tell , Agustí Reverté , Fes. J. Sánchez, Agustí Ver
diell , Lluc Raga. 

Excusada: Manolita Nada!. 
Secretari: Pablo Ferrer. 

Regidor inassistent: Ramon Callarisa. 

APROVACIÓ DE L' ACTA DE LA SESSIÓ 
ANTERIOR. 

Previament lliurada als portantveus deis grups 
municipals, es va aprovar per unanimitat. 

RESOLUCIONS DE L'ALCALDIA, DE LA 438 
A LA523. 

Complint el R .D . 2.568/86 de 28 de novembre 
es va donar compte de les resolucions de !' Alcal
dia adoptades fins al día de la data (núms. 438 a 
523). 

CENSURA 1 APROVACIÓ DEL COMPTE DE 
PATRIMONI 1987. 
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Vistos els informes de la Comissió Especial de 
Comptes deis que es dedueix que el Compte del 
Patrimoni 1987 ha estat degudament justificat , es 
va procedir a la votació, aprovant-se per 6 vots a 
favor del PSC, 3 en contra d' AP i 2 abstencions de 
CiU. 

CENSURA 1 APROVACIÓ DEL COMPTE 
GENERAL DEL PRESSUPOST 1987. 

Vistos els informes de la Comissió Especial de 
Comptes deis que es dedueix que aquest Compte 
General del Pressupost 1987 ha estat degudament 
justificat, es van aprovar amb 6 vots a favor del 
PSC i 5 en contra d' AP i CiU. 

En explicació de vot Agustí Verdlell (CiU) va 
dir: 

«Hem votat en contra per la forma de portar a 
te rme l'execució del Pressupost per part de 
l'equip de govern del PSC i perque no ens han 
acceptat propostes que hem presentat com, per 
exemple, quan vam demanar el canvi d'algunes 
partides». 

Jeroni Castell (AP) va dir: 
«Si durant tot l'any ens hem estat oposant a la 

forma d'administrar del PSC ens sembla conse
qüent aposar-nos als comptes que ho recolleixen. 
Per aixó ho fem». 

Jaume Antich (PSC) va dir: 
«El Compte que s'ha sotmés a votació és el de 

1987. Les objeccions que s'han manifestat pels 
dos grups d'oposició es refereixen a coses del 
Pressupost de 1988. No s'entén dones l'explicació 
donada. A més a més, el nostre Grup que sí ha 
assistit a totes les reunions de la Comissió Espe
cial de Comptes, no com altres, creu conseqüent 
l'aprovació d'aquest Compte». 

CENSURA 1 APROVACIÓ DELS V.l.A.P.1987. 
Vistos els informes de la Comissió Especial de 

Comptes deis que es dedueix que aquest Compte 
deis Valors lndependents i Auxiliars del Pressu
post 1987 ha estat degudament justificat, es van 
aprovar amb 6 vots a favor del PSC i 5 en contra 
d' AP i CiU, repetint-se les explicacions de vot del 
punt anterior. 

PETICIÓ D'UNA SUBVENCIÓ A LA DIPUTA
CIÓ PER AL SERVEI DE PLANING. 

Per unanimitat es va acordar: 
Aprovar la petició de subvenció dirigida a la 

Diputació de Tarragona amb data 27 de Setem
bre 1988, per ajudar les despeses de funciona
ment del Centre Municipal de Planing d'Ulldeco
na. 

PETICIÓ D'UNA SUBVENCIÓ A LA DIPUTA
CIÓ PER A L'EQUIPAMENT DEL CENTRE DE 
SALUT. 

Per unanimitat es van prendre els acords 
següents: 

1) Aprovar la Memoria del Regidor i Metge, 
Javier Blasco, amb un Pressupost total de 271.188 
ptes. 

2) Que l'Ajuntament es comprometa adjudi
car i rebre els materials abaos de fi d'any. 

3) Que es faculta al Regidor Javier Blasco per 
portar a terme les gestions pertinents. 

DEVOLUCIÓ DE LA FIANCA A CONSTRUC
CIONS CORTÉS-FALO PEL CENTRE DE 
SALUT. 

E l Ple per 9 vots a favor (PSC i AP) i 2 absten
cions (CiU) va acordar de tornar la fianc;a a Cons
truccions Cortés-Falo feta amb motiu de la cons
trucció del Centre de Salut. El portaveu de CiU 
va dir que abaos de la devolució els Regidors i 
l'Arquitecte haurien d'inspeccionar !'obra. El 
portaveu del PSC li va contestar que els qui no 
havien anat eren els Regidors de CiU. 

RESTAURACIÓ DEL CASTELL D'ULLDE
CONA 1 PETICIÓ A L'INEM D'UNA ESCOLA
TALLER. 

Per unanimitat es va acordar: 
1) Demanar a la Diputació de Tarragona que 

ens faci el Projecte de restauració del Castell 
d'Ulldecona. 

2) Demanar a l'INEM la creació d'una Escola
Taller que tingués com a primera finalitat la res
tauració del Castell. 

3) Agrair a l'Aj untament de Barbera del 
Vallés tota la informació facilitada en referencia a 
aquest tema. 

4) Finalment, reiterar novament les peticions 
d'ajuts fetes a la Generalitat de Catalunya i a la 
Diputació de Tarragona, amb aquesta finalitat. 

CURSOS DE FORMACIÓ OCUPACIONAL. 
PROGRAMACIÓ DE 4 NOUS CURSOS. 

Es va informar de la programació de 4 nous 
Cursos: gestió de cooperatives, reg per 
goteig, maquinista de confecció industrial i 
auxiliar administratiu. 

El Ple per unanimitat va prendre els següents 
acords: 

1) Acceptar les dotacions económiques conce
dides per l'INEM per a cada un deis cursos 
esmentats i ingressar-ho al Llibre de V.I.A.P. 

2) Aprovar la despesa prevista per a cada un 
deis cursos. 

3) Ordenar que les quantitats que figuren al 
módul A es facin efectives a les empreses encarre
gades de l'organització i desenvolupament deis 
cursos. 

4) Que les quantitats que figuren al módul B , 
es facin efectives mitjanc;ant resolucions de !' Al
caldía. 

El portaveu de CiU va dir que trobava excessiu 
el capítol de publicitat. 

PRORROGA DEL CONTRACTE AMB EL 
RECAPTADOR MUNICIPAL. 

El Ple per unanimitat va acordar prorrogar per 
tot l'any 1989 el contracte subscrit amb el Recap
tador Municipal, Sr. Lázaro Tena en les mateixes 
condicions. 

PETICIÓ AL SERVEI DE CARRETERES DEL 
TRAM DE LA T-331 ENTRE L'ERMITA DEL 
LORITO. 

Per unanimitat es va acordar incloure aquest 
punt a l'ordre del dia. 

També per unanimitat es va acordar demanar 
al Servei de Carreteres de la Generalitat de Cata
lunya la cessió del tram (ara sense ús, al fer el 
pont) de la T-331 situat entre !'Ermita del Lorito 
i la Gasolinera. 

Al mateix temps es va agrair la neteja de les 
voreres de les carreteres abans de Festes. 

AGRAlMENT A LA DIPUTACIÓ DE TARRA
GONA PER LA CESSIÓ DEL TRAM DE LA 
CARRETERA A ALCANAR. 
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També per unanimitat es va acordar demanar 

al Servei de Carreteres de la Generalitat de Cata
lunya la cessió del tram (ara sense ús , al fer el 
pont) de la T-331 situat entre !'Ermita del Lorito 
i la Gasolinera. 

Al mateix temps es va agrair la neteja de les 
voreres de les carreteres abans de Festes. 

AGRAlMENT A LA DIPUTACIÓ DE TARRA-

PLE EXTRAORDINARI 
ASSISTENTS: Alcalde, Jaume An tich. Regidors: 

Felipe Delgado, Pio Puig, Angel Millán , Manolita Na
da!, Javier Blasco, Ramon Raga, Jeroni Castell , Agus
tí Reverté, Francisco J . Sánchez, Agustí Verdiell i 
Lluc Raga. 

Secretari Pablo Ferrer. 

lnassistents: Ramon Callarisa. 

APROVAC IÓDE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTE
RIOR .- Previament !liurada als portaveus deis di fe
rents grups municipals, es va donar per aprovada !'ac
ta de la sessió anterior. 

R.O. 192/88 DE LIMITACIONS AL TABAC PER 
A PROTECCIÓ DE LA SALUT.- Es va donar comp
te del R.O. 192/88 de 4 de Man;: de limitacions al ta
bac per a protecció de la salut. Es van llegir els art i
cles que afecten a les dependencies municipals, es
tan t prohibit el fumar en els Plens i actes públics 
d'aquest Ajuntament, així com en les oficines d'a ten
ció al públic. 

ACCEPTAélÓ DEL TRAM SENSE US DE 
L'ANTIGA CARRETERA T.P. 3318.- La Diputa
ció de Tarragona va acordar cedir - a petició de 1' A
juntament- el tram sense ús de la carretera T .P. 
3318 que va des de la via al Calvari, un cop que ha 
estat substituft per la varian t que enllac;:a amb la ca
rre tera de Vinaros. 

L'Ajuntament, per unanimitat, va acordar d'ac
ceptar-ho. 

MODIFICACIÓ DE L'ORDENANCA FISCAL 
REGULADORA DELS GUALS. (" VADOS") .
El Ple de l' Ajuntament, per 7 vots a favor (PSC), 3 
en contra (AP)i 2 abstencions (CiU) va acordar: 

- Modificar l'Ordenanc;:a fiscal reguladora deis 
guals "Vados" i actualitzar els valors. 

- Exposar-ho al B.O.P. d 'acord amb la Llei 7/85 
i complir tots els tramits i previsions legals. 

- Un cop complerts tots els tramits, publicar 
Ín tegra l'Ordenanc;:a al B.O.P. i remetre copia de la 
mateixa a la Delegació d' I-lisenda i al Departament 
de Governació. 
· Agustí Verdiell (CiU) va dir que s'abstenien per
que els diners recaptats no s'invertien co m el seu 
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GONA PER LA CESSIÓ DEL TRAM DE LA 
CARRETERA A ALCANAR. 

També per unanimitat es va acordar incloure 
aquest punta l'ordre del dia i, de la mateixa for
ma, deixar constancia de l'agrai:ment del Ple a la 
Diputació per la neteja de voreres feta abans de 
les Festes i, a més a més, perla cessió ja feta del 
tram de l'antiga carretera d'Ulldecona a Alcanar 
(ara sense ús, al fer la variant) situat entre la via i 
el Calvari. 

10 octubre 1988 
grup desitjava. 

Jeroni Castell (AP) va dir que s'oposaven a aques
ta, com ho farien a totes, perque pensaven que la 
pressió fiscal és excessiva. 

Jaume Antich (PSC) va dir que la finalitat d'a
questa Ordenanc;:a no es per recaptar molts diners 
( com es pot veure per la recaptació que hi ha) si no 
més bé pera que no hi hagin massa Guals als carrers. 

MODIFICACIÓ DE L 'ORDENAN~A REG~LA
DORA DE LA TAXA PE L SERVEI DE CEMEN
TIRIS.·- El Ple de l'Ajuntament per 7 vots a favor 
(PSC) i 5 en contra (AP i CiU) va acordar: 

- Modificar l'Ordenanc;:a fiscal reguladora de la 
Taxa pe! servei de Cementiris i actualitzar els valors 
de dos conceptes ·. la venda de nínxols i la conserva
ció, no variant els altres conceptes. 

- Exposar-ho al B.O.P. d'acord amb la Llei 7/85 
i complir tots els tramits i previsions legals. 

Un cop complets tots els tramits, publicar 
ín tegra l'Ordenanc;:a al B.O.P. i remetre copia de la 
mateixa a la Delegació d' I-l isenda i al Departament 
de Govern ació. 

Agustí Verdiell (C iU) va dir que l'augmen t era ex
cessiu i que el Cementiri estava molt abandonat. 

Jeroni Castell (AP) va dir que s'oposaven per la 
mateixa raó de principi. 

Jaume Antich (PSC) va dir que no s'havia modifi
cat en 5 anys i que la pujada de preus durant aquest 
temps ha estat més elevada que la que aqul es propa
sa. 

MODIFICACIÓ DE L'ORDENAN~A FISCAL 
REGULADORA DE LA TAXA D'ESCOMBRA
RIES .- El Ple de l'Ajuntament per 7 vots a favor 
(PSC) i 5 en contra (AP i CiU) va acordar: 

- Modificar l'Ordenanc;:a fiscal de la Taxa pel Ser
vei de recoll ida d'Escombraries i actualitzar els va
lors. 

- Exposar-ho al B.O.P. d'acord amb la Llei 7/85 i 
comp lir tots els tramits i previsions legals. 

- Un cop complets tots els tra mits, publicar ín-

tegra l'Ordenanc;:a al B.0 .P. i remetre copia de la ma
teixa a la Delegació d'Hisenda i el Departament de 
Governació. · 

Agustí Verdiell (CiU) va dir que l'augment era 
excessiu i que pensaven el seu Grup que no solucio
naria els defec tes del Servei. Lluc Raga (CiU) va in
sistir en el mateix. 

Jeroni Castell (AP) va dir que aquesta taxa era una 
de les més al tes de la comarca i que, en aquest cas, 
la variació ante rior solament fe ia 3 anys. 

Jaume Antich (PSC) va dir que l'increment de l'Or
denanc;:a es del 18 º /o i que l' increment del cost de vi
da durant els tres últ ims anys ha estat superior. 

MODIFICACIÓ DE L'ORDENANCA FISCAL 
REGULADORA DE L' IMPOST DE PLUSVALUES.
EI Ple per 7 vots a favor (PSC), 3 en contra (AP) i 2 
abstencions (CiU) va acordar: 

- Modificar l'Ordenanc;:a fiscal reguladora de l'Im
post sobre Plusvalua ( lncrement del valor deis ter
renys) i actualitzar la Taula de valors. 

- Exposar-ho al B.O.P. d'acord amb la Llei 7/85 
i complir to ts els t ramits i previsions legals. 

- Un cop complerts tots els tramits, publicar ín
tegra l'Ordenanc;:a al B.O.P. i remetre copia de la ma
teixa a la Delegació d'Hisenda i al Departament de 
Governació. 

Agustí Verdiell (CiU) va dir que s'abstenien i que 
demanaven que la recaptació es dest inés a milla res 
d'infrastructura. 

Jeroni Castell (AP) va dir que s'oposaven com en 
els temes anteriors. 

Jaume Antich (PSC) va dir que l'increment deis 
valors del 15 º /o en 3 anys, era inferior al de l'índex 
de preus. 

FIXACIÓ DEL TIPUS DE GRAVAMEN DE LA 
CONTRIBUCIÓ URBANA.- El Ple per 7 vots a 
favor (PSC) i 5 en contra (AP i CiU) va acordar: 

- Fixar el t ipus de gravamen de la Contribució Ur
bana pera 1989 en el 20 º /o. 

- Exposar-ho al 8.0.P. d' acord amb la Llei 7/85 
i complir tots els tramits i previsions legals .. 

- Un cop complerts tots els tramits, publicar ín
tegre l'acord al 8.0.P. i remetre copia del mateix 
a la Delegació d'Hisenda i al Departament de Gover
nació. 

Agustí Verdiell (CiU) va dir que estimava que l'in
crement era excessiu i que les baixades i pujades en 
el tipus de la Urbana havien estat més per motivacions 
polítiques que per altres necessitats. 

Jeroni Castell (AP) va dir que l'increment era del 
33 º /o i que per al seu Grup estava totalment fora 
de lloc. 

Jaume Antich (PSC) va dir que en aquest tema es 

podnen ter comparacions amb altres poblacions de la 
comarca que tenen xifres similars a les de la nostra 
vila. I que enguany es necessari preveure uns majors 
ingressos que, basicament seran per la Urbana, per 
preparar el Pressupost de l'any vinent. 

ORDENAN~A REGULADORA DE LA TAXA 
PEL SERVEI DE CAMINS.- El Ple per 7 vots a 
favor (PSC), 3 abstencions (AP) i 2 en contra (CiU) va 
acordar: 

..- Establir una nova Ordenanc;:a Reguladora de la 
Taxa pe! Servei de conservació de Camins, i fixar la 
quota equivalent al 25 º /o de la Base Imposable a 
aplicar des de 1989. 

- Exposar-ho al B.0.P. d'acord amb la Llei 7/85 i 
complir tots els tramits i previsions legals. 

- Un cop complerts tots els tramits, publicar ín
tegra l'Ordenanc;:a al B.O.P. i remetre copia de la ma
teixa a la Delegació d'Hisenda i al Departament de 
Governació. 

Agust í Verdiell (CiU) va preguntar si s'havia tin
gut present la categoria deis camins, i que el 25 º/o 
de Base Imponible els semblava alt. 

Jeroni Castell (AP) va dir que si la Cambra Agraria 
tornaba els camins a l'Ajuntament, aquest deuria cui
dar-los pero sense cobrar res. 

Jaume Antich (PSC) que si la Cambra tornava els 
camins era per no tenir competencies i que com ara 
seria el primer any d'aplicació de la nova Ordenanc;:a 
després ja es veuria com deuria d'aplicar-se els anys 
vinents. 

PRECS 1 PREGUNTES 

Agustí Verdiell (CiU) va p reguntar per la distribu
ció d 'aigua per sectors, també pels guals, pe! nou abo
cador d'escombraries i finalment pels camins. 

Jauem Antich (PSC) li va contestar en referencia a 
l'aigua, els guals i els camins. 1 Xavier Blasco (PSC) 
va informar que la finca de la que s'havia obtingut 
l'autorització de "Cementos d~I Mar" per fer un Abo
cador controlat era l'antic Rajolar de Garrell . 

REV ISIO TAXES IMPOSTOS 

1989 1988 º /o In . UR 

GUALS (Ptes./m/any) 2.000 1.500 33 º /o 1984 
CEMENTIRIS 
(Nínxol/ Ptes.) 48.000 35.000 37 º /o 1984 
CEMENTIRIS 
(Con ser ./Pts./any) 800 600 33 º /o 1984 
ESCOMBRARIES 
(Ptes./any) 3.900 3.300 18 º /o 1986 
PLUSVALUES 
(Valoració/ m2) 15 º /o 1986 
URBANA (Tipus) 20 15 33 º /o 1988 
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REGISTRE 

C 1 V 1 L 

RELACIÓ DEL MOVIMENT EN AQUEST REGISTRE CIVIL DURANT EL MES D'AGOST 

NAIXEMENTS 

MATRIMONIS 

DEFUNCIONS 

LAJA CALLARISA I AUSENSI 
JORDI VIVES I CARRASCO 
ROSSEND GÓMEZ I BADIA 
EVA AUSENSI I RUIZ 
SANDRA RO VIRA I NAVARRO 

MANUEL MIGUEL MOREY I SANS amb 
AMALIA ROYAN J MONTORO 
PEDRO SUBIRATS 1 LLOPIS amb 
MARIA TERESA · MESTRES 1 LLUERMA 
NARCISO MONCE I GABALDON amb 

Nascuda eldia3 
Nascut el dia 12 
Nascut el dia 16 
Nascuda el dia 21 
Nascuda el dia 26 

Dia 13 

Dia 15 

MARIA PIEDAD CALLA RISA 1 CAPSET A Dia 27 
JOAN LLUÍS RADUA I BALAGUÉ amb 
MARIA JOSE PASALAMAR 1 PASALAMAR Dia 28 

CARMEN CANALDA I FROMENT, 86 anys Dia 5 
JOSEFA CANALDA I FROMENT, 90anys Dia28 
FRANCISCO MUÑOZ 1 SIMÓ, 51 anys Dia 31 

Les Autoritats visitants de la Festa Major 
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